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- TOHO KDO JE VIDÍ

UVNITŘ LISTU:

UB 40 v Praze

DOŽIVOTNÍ PŘEDPLATNÉ
V PODOBĚ

HEKŤÁKU! JEST MOŽNÉ ZA... 2
PIVA

Takto si budete muset 
sevřit hlavu po přečetení našeho
Independent music magazin
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"nej" Lp
I. THE MISSION 

"CHILDREN” 1
2. FIELDS OF THE N £ P H I L I M 

"NEPHILIM"
3. U2 

"RATTLE AND HUM"
4. THE PIXIES

"SURFER ROSA"
5. THE S U G A R C U B E S 

"LIFES'S TOO GOOD"
6. THE WONDER STUFF 

"EIGHT LEGGED GROOVE MACHINE"
7. ALL ABOUT EVE

"ALL ABOUT EVE"
8. THE HOUSE OF LOVE

"HOUSE OF LOVE"
9. THE COCTEAU TWINS 

"BLUE BELL KNOLL"
IO. R. E. M. 11! ~T~

"GREEN"^^^®^



taneční' nahrávka
I. YAZZ AND THE PUSTÍC POPUUTION 

"THE ONLY WAY IS UP"
2. NEW ORDER

"BLUE MONDAY"
3. S'EXPRESS 

"S 'EXPRESS"
4. YELLO

"THE RACE"
5. THE PRIMITIVES 

"CRASH"
6. PRINCE

’ "ALPHABET STREET"
7. THE WONDER STUFF

"A WISH AWAY"
8. THE JESUS AND MARY CHAIN 

"SIDEWALKING"
9. WOMACK AND WOMACK 

"TEARDROPS"
IO. THE POGUES 

"FIESTA"



BJORK

objev roku
I. THE HOUSE OF LOVE
2. THE WONDER STUFF
3. MY BLOODY VALENTINE
4. TANITA TIKARAM
5. TRACY CHAPMAN
6. THE DARLING BUDS (
7. HOTHOUSE FLOWERS
8. DEACON BLUE
9. THE SUGARCUBES

IO. HUGO LARGO J

VORRiSSEY
CARL Me COY 

ANDREW ELDRITCH
< PRINCE w

WAYNE HUSSEY
• ROBERT SMITH 

WENDY JAMES
9-

io.'

.ne/'oblékaný)

HOUSE OF LOVE

I. MORRISSEY
2. WAYNE HUSSEY 

ř 3. M č C 0 Y i
4. BONO
5. ANDREW ELDRITCH
6. MICHAEL STIPE
7. PRINCE
8. JULIAN COPE
9. NICK CAVE

10. DAVID SYLVIAN

„nej" zpěvák

-nej1 zpěvačl^^
BJoni'"'11 i
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textová mise z nejlepšího 
alba roku 1988 ,,Children" 
skupiny

BEYOND THE PALE (ZA OHRADOU) TOWER OF STRENGTH (TVRZ SÍLY)

Studené klidné vody se valí hluboko 
Ohrada před očima 
Zpustošen
Rukama,které krmí
Hromy a mraky na obloze
Se posouvají s přílivem
Plují s proudem
Vyjící větry nashromáždily sílu
Od šepotu až ke křiku
Pošli mě dolu po řece
A ven na moře
Vydej mě na pospas a nech ně plavit se
Jenom jeden poslední polibek
Než vypukne peklo
Za ohradou,za ohradou

Dávej pozor na Neptunovo volání
Která klame v pohádkách a pověstech 
Učit se ze zrádných biblí 
0 vraždách,nenávisti a válkách 
Hledání slz
V oceánu deště
Touha po vášnivém oceánu na nás kývá 
Znovu
Pošli mě dolu po řece
A ven na moře
Vydej mě na pospas a nech mě plavit se 
Jenom jeden poslední polibek
Než vypukne peklo
Za ohradou,za ohradou

Zesílení proudu
A větry dují divoce
Míjíš kříže a víry,zemi,barvu a dítě 
Matka příroda naříká pro lásku 
Její děti jsou ztraceny v oceáně 
A když mě vlny odnášejí
Modlím se za svobodu
Pošli mě po řece
A ven na moře
Vydej mě na pospas a nech mě plavit se 
Jenom jeden poslední polibek 
Než vypukne peklo 
Za ohradou,za ohradou

Taháš mě z nesnází
Když jsem na kolenou
Chápeš mě
Když jsem osamělý a vystrašený
A já cítím,že co je napsané,je pravdivá
A ty jsi upřímná ke mně
Ale já potřebuji ještě více
Tohle by mě zničilo
Když bych cítil,že už nikdo nestojí
0 mně
0 mně
0 mně
Ty jsi má tvrz síly

Stojíš pevně a hrdě
Když ti vítr fouká do tváře
A když do tvých očí svítí slunce
Ty jen odvrátíš hlavu
Ke mně
Ke mně
Ke mně
Ty jsi má tvrz síly

Ty mě zachraňuješ
Ty jsi má víra
Má naděje
iíá svoboda
A když všude kolem je temnota
Ty jsi mým světlem
Ty jsi vedoucí světlo
Pro mně
Pro mně
Pro mně
Ty jsi má tvrz sily

Jsi plná vášně a máš srdce
Když ležím ve tvém objetí
A ve tvém polibku je nebe
Spása už je blízko
Pro mně
Pro mně
Pro mně
Ty jsi má tvrz síly

MISSION



Vždycky
Oceány leží mezi námi
Obraí se k moři,obra£ ee k moři
Vždycky
Nebe je před námi
Pluj po vnách,pluj po vlnách
AÍ mi bledý měsíc dá víru
Matko pojá,poroá mě
Dáváš mi nebe
A já ti slíbím zemi

Nebe leží na tvém polštáři
Nech oči spát,nech oči spát
Nebe
Spočívá v čekání
Ukradni každý okamžik,zadrž každý dech
Jemná srdce bijí jako jedno
Sen kvůli kráse zrození
Dáváš mi nebe
A já ti slíbím zemi

Zemřel bych pro tebe,kdyby nastal ten čas 
Vraždil bych pro tebe a zakrýval vinu 
Brečel bych pro tebe
A nikdy bych se nestyděl
Protože v tobě je dítě
Kvůli tomu dítěti uvnitř

Skvostná
Pro tebe chci zemi
Skvostná
Natahuji ruce,abych se dotkl oblak
A jenom čistí jdou do nebe
Snášej to dítě u aebe
Navždy
Nebe na zemi
Požehnej mi má bohyně lásky
Protože každé tvé požehnání má cenu
Dáváš mi nebe
A já ti slíbím zemi
Modlím se za druhý příchod
A zbožňuji tě za ten první

Dáváš mi nebe
A já ti dávám zemi
Dáváš mi nebe
A já ti dávám zemi
Dala jsi mi nebe
A já ti dávám zemi

Cítil jsem žár
Ve městě andělů
Prach až do výšky
A to nejhorší na nošení
Viděl jsem světla
Zhasínají při západu slunce 
Blázny utíkající volně 
Ve vzduchu je cítit vražda 
Tak to je Amerika

Láska chladnější než smrt 
Pracuje na ulicích 
Láska se stává lacinou 
A tak jsem se naučil jak krást 
Náboženství na prodej 
Kup si cestu do nebe 
Prodej duši za podvod 
Nestojí za moc

Pamatuji si její smích a panenské srdce 
Pamatuji si své ruce svázané a bezmocné 
Když ji odváděli pryč
Pamatuji si,že jsem naříkal

Vložil jsem svůj život 
Do rukou výkřiku 
Mluvit míň a méně 
Stát se legendami 
Ale nesl jsem pochodeň 
Pro děti zakázanou
A když se žár uzavřel 
Ukřižovali mě
Tak to je Amerika

Sny nepřicházejí lehce
Bez spánku
Ležíš s otevřenýma očima a unavený
Na té zatracené posteli z hřebů 
Vypálil jsem na dálnici 
A dupl na to 
Mířím do pouště
Když šílenství převládá
Tak tohle je Amerika
AÍ tě Bůh spasí,Ameriko
AÍ tě Bůh spasí,Ameriko 
k£ tě Bůh spasí,Ameriko 
Spas tě Bůh
Ameriko

Prachy jsou jediné
Zaručují veškerou zábavu
A my všichni padáme dolů
Na hromadu na podlaze
Padáme kolem
A chceme ještě víc
Oči za šokovanou Slupkou
Nepřestávají ve vystřelování lží
A ony formují zákony a předpisy dané bohem
Ony potvrzují zákony
My si to vyčíhnem
Tohle je dětská hra
Tohle je dětská hra

Sníh v Berlíně a ony ochlazují mou kůži
Zachytím myšlenku
A vypadne z dosahu
Chráním si myšlenku
A jsou tu požadavky
Ten jejich jazyk a ušklíbnutí
Oblékají mě
Nechají mě krvácet a trhají mě na kusy

HEAVEN ON EARTH (NEBE NA ZEMI)

CHILD'S PLAY (DĚTSKÁ HRA)

HYMN (FOR AMERICA) (HYMNUS PRO AMERIKU)



Nechají mě vykrvácet
A nechají mě mrtvého
To je dětská hra
To je dětská hra
Dětská hra,dětská hra,dětská hra
Nikdy neřeknou umři a nikdy se neptají proč
Naučily se jedinou věc
Jsou laskavé,aby byly kruté
Jednu véc se naučily
Je lepší sloužit než panovat
To je dětská hra
To je dětská hra
To je dětská hra
Děti si hrají,dětská hra
Děti si hrají,dětská hra

Pouštní krysa mi říká vlku
Kníže na tvých rtech se ztrácí
Modlím se
Za lásku bláznovství
Za ruku,která sevře pevně
A my zavíráme oči
Abychom promíjeli a zapomněli
Promíjeli a zapomněli
Se zatajeným dechem na příchod království
Se zatajeným dechem na příchod království

Sám jsem si vystavěl hrdinský útulek
A žádám všechny blázny
Aby si hráli na hostitele
A když všechny barvy vyblednou
Je pro nás čas vzdát se ducha
Vzdát se ducha
A my zavíráme oči
Abychom chvilku snili
Chvilku snili
Se zatajeným dechem o příchodu království
Se zatajeným dechem o příchodu království

A zatímco hovoří naše jazyky
0 chování zvířat
Trhnutím zápěstí bys mohla zlomit mé srdce
A udělat si tak radost
A já volám v žáru po slibech
A jejich splnění
Ta ruka,které bych jednou věřil
Teá pro lásku nebes
Neuvidíš mě
Neuvidíš kvůli prachu
A my zavíráme oči
Abychom milovali znovu
Milovali znovu
Se zatajeným dechem kvůli příchodu království 
Se zatajeným dechem kvůli příchodu království 
Se zatajeným dechem kvůli příchodu království

BLACK MOUNTAIN MIST (MLHA ČERNÉ HORY)

Naslouchej
Tichu
Při tom,když se láme mé srdce
Z hlubokého údolí
Do valících se kopců
Ty a já
Jsme na světy vzdálení
Čas chytá můj dech
Tak jako láska pomalu krvácí k smrti
Mlho černé hory
Vezmi mě zpátky
Mlho černé hory
Pojá,vezmi mě domů

A spánek
Míchá sny
0 minulosti a včerejšku
Kdy slunce svítilo jasně
A vysoko na obloze
Žili jsme v naději
Na to se může přijít
Navždy jsme volali se smíchem
A pravda nikdy není
Kéž bychom bývali lhali
Mlho černé hory
Vezmi mě zpátky 
Mlho černé hory 
Pojá,vezmi mě domů

A když zaprší
Aby se pročistila mlha
Cítím její starost
Cítím její objetí
Cítím ztrácející se polibek
Mlho černé hory
Vezmi mě zpátky
Mlho černé hory
Po já ,vezmi mě domů
Mlho černé hory
Tak pojá
Vezmi mě,vezmi mě domů
Vezmi mě
Vezmi mě domů

KINGDOM COME (PŘÍCHOD KRÁLOVSTVÍ)

přeložil Vít Hanslian



VIDEO RECENZE
PAUL SIMON : Graceland

Honza

Při svém turné 1987 se Paul Simon se svým ansámblem dostal nejblíž k 
hranicím JAR právě v Harare,hlavním městě Zimbabwe.Symbolicky tu vznik
la koncertní vi deonahrávka, vždyú bez jihoafrické černé muziky by vůbec 
nevznikla jeho superúspěšná deska a nekonalo se ani tohle turné.
Je to pravý opak pódiových supershow - žádná světla,kouře,lasery,výbuchy. 
Nač taky,když v horkém letním odpoledni je v Africe světla i slunce to
lik,že praží nejen do čtyřicetitisícového davu diváků na stadiónu,ale 
občas i Simonovi na pódiu do očí.Je to "jenom" hudba,ale tou,za lvího 
podílu svých černých spoluhráčů,přivedl Simon celý stadion k tanci,já
sání a dobře prožité radosti z hudby a pohybu .Všechno začíná u rytmic
ké sekce - bubeník a dva percussionisté předvedli strhující výkon.Ov
šem ne jlepším-hudebníkem na pódiu byl bezkonkurenční baskytarista Bag- 
hiti Khumalo.Stři dal tří- i čtyřstrunnou,pražcovou i bezpražcovou basky
taru a jeho medový brumlavý tón,funkové odbrnkávání i lahůdková sola se 
staly skutečnou páteří skladeb.Dobře hrál i jihoafrický kytarista Ray 
Phiri, další Jiho-afričan Hugh Masekela podpořil svou trubkou dechovou 
sekci va vypjatých míst-chfi si zazpíval.Za Simonem se vlnil íříčlenný 
ženský sbor,kxerý plně prokáže! své kvality v lidových vokálních hol — 
kočkách.’’de ovšem ústřední vou byl d'Iší Šimonův host - impoz .ntní 
"Mother .„frie " kiriem L-keba.J“jí hlas je z rodu těch nezapomenutel- 
nvch. --kož i duet se Simonem Under kfric-n Skies'lepsi než no d-sce). 
Hlavní vokální hvězdy večere, deoctičlenný kostelní sbor Ladysmith mlsek 
Iďambezo,nastoupili v druhé půli, aby vystřihli lahůdky Homeless a Diamonds 
On fhe Soles Uf Her Shoes a podpořili "backing vocals".No,a na závěr si 
všichni účinkující i diváci zazpívají společně africkou hymnu,mohutný 
chorál NzKosi Sikeleli Africa.
Je nesmyslné,že za celý svůj projekt byl Simon bojkotován a neobjevil se 
např.ani na koncertu pro Nelsona Mandelu(některé Části své desky totiž 
nahrával v JAR,což bylo považováno za zradu).Svou deskou i následnými 
koncerty však udělal pro černochy v Sowetu i v celé JAR víc,než spousty 
přiblblých schůzí a usnesení a projevy konjunkturálních politiků.



IZRAELŠTÍ RASTAMANI Z POLSKA V PRAZE

Pokud je ve východní Evropě zemů reggae zaslíbená - tak je to Pol
sko! Na rozdíl od nás,kde se dají reggae kapely spočítat na prstech 
jedné zmrzačené ruky, je v Polsku rastanenských kapel mnohem víc, 
a hlavně,každoročně se tam pořádá několik menších či větších festi
valů, je jihž hlavní náplní je reggae.K těm větším patří například 
Robregé,či Reggae na Wartou.O titul největší a nejpOpulárn*jší' 
reggae kapely v Polsku, se nejvíc ucházejí dvě r DAAB a IZRAEL. 
Tu druhou jsme měli možnost vidxt na přelomu březne a dubna,při pří
ležitosti Rooklestu,v Praze.Na Pockfestu ze kterého jsem v depresi 
prchl no prvním dni,jsem je neviděl ale za to jsem Izraelce viděl 
při společném koncertu s Babaletem na Chmelnici C.4-. Redakční ko
lega HonZA sehnal lístky a tak jsme mohli nonšalantně proplout 
chumlem bezlístkových neštastníků,slintájících u vchodu a hurá do¥ 
vnitř.Uvnitř nás čekalo první příjemné překvapení - nejsou židle! 
prý na p~ání obou kapel /výborně/ - takže to znamená,že se bude 
křepčit... Honem si běžíme odložit vše nepotřebné do šatny a dělá
me dobře.Izrael pod dvěma Etiopskýma vlajkama koncert zahajuje.
A na úvod nás noněkud zaskakuje tím, že spouští téměř punkmetel. 
Postupně se však propracovává sice k ostrému,tvrdě rockovému,přes
to vsak reggae.Ani se nedivím, že jeden z recenzentů Rockfestu v 
Mladý frontě,jejich reggae prohlásil za militantní.Dále jim pak 
vyčítal texty s naivními politickými požadavky.Ano reggae Izraelů 
je útočně bojové a bojující.A ty texty ? Je pravda, že používají 
jednoduchých, jasně srozumitelných sloganů - jenže v tom je právě 
jejich síla.A naivita ? Hesla jako rRovné práva,Nedělej to zlo, 
Povstaňte hojovn'ci,Nepoddávej se,ap. mi neznějí o nic naivněji, 
než například. -Proletáři všech zemí spojte se, nebo Zpátky ni krok. 
Spíše než za naivní,lze jejich slogany označit za revoluční a 
vzhledem k množství krve prolité v různých revolucích a pseudore- 
volucích,bych se tak křehké slovo jako naivita neodvážil se slovem 
revoluce spojovat. A Izraelce bych za naivní neprohlašoval už vů- 
bec,nebot jsou to lidi,kteří moc dobře vědí oč jim jde.A o politice 
se taky dokáží náležitě informovat,jak dokazují tím,že skladbu 
"Volný národ" s textem -volný národ musí být...-v"nují Petru Ci
bulkovi a Ivanu M. Jirousovi.O nxco později pak příznačně skladbu 
"Policie i zloději jsou jedna banda" dedikují Václavu Havlovi,to 
by z nich ten kritik z Mladý Fronty mxl určit" radost přinejmenším 
takovou jakou máme mi.A mi máme radost a dáváme to tančeném a povy
kováním jak se patří najevo.Koncertní provedení skladeb je anfthem 
tvrdší než na deskách,kde často melodicky dominuje saxofon,působí 
to opravdu dost rockově 3 novější vxci /ze třetí desky 9/ téměř 
až hardcoreggaeově.Což nám však nebrání ni jakové zběsilém křepče
ní a tančení až se z nás leje a kouří /alespoň pokud se mě a kole
gy Honzi týče/,nebot reggae to je jak vyšitý.I když pravda táta 
Márley by ho možná trochu nepoznával.Chvíli medituji o tom zda se 
pokřikováním nemám dožadovat! své oblíbené písně "Nie poddávej" z 
alba "Nabij faje" ale pak se raději vpíjím ocimado krásné

trawaIZRAEL
Mirek 6

Polsko : OKÉNKO K SOUSEDŮM(ČÁST: 5)

RASTI NA CHMELU tedy Na Chmelnici...



rastamanky Vivian /heč - která naše kapela má krásnou rastsměnku”/ 
cudr/ a svodně tančící na dotek přede mnou.Stačím ješt? pošlapat 
za mnou se motajícímu Kumandžasovi nohy a Izrael mizí ze scény. 
Vydolujeme z nich ješt* pár přídavků Ale sonmi "Nie poddawsj" se 
už dnes nedočkám/ a odpotácíme se na čerstvej vzduch s pocitem, 
že jako tréning na koncert TIB-40 v Praze, to bylo moc dobrý .Neméně 
dobré reggae i když z trochu jinného soudku.poté předvedl Babalet 
ale pravda to už do rubriky o polsku neostří...

Deska s upozorněním t"Uwaga ! Sluchac glosno !",která v roce 8?, 
vychází skupin* Brygada Kryzys,produkující hutnou postpunkovou 
muziku, - je vlastně už,jak to tak n/kdy s rockovými kapelami 
chodí - posmrtném dílem,protože skupina v tu chvíli prakticky už 
neexistuje.Ovšem hudebníci,naštěstí neumřeli.Tři z nich,kytaristé 
a zp*váci Robert Brylewski.a Tomasz Lipinski,spolu s bubeníkem 
Jaroslavem Ptasinskim,se o rok později setkávají ve Warszavském 
studiu znovu,tentokrát už pod názvem IZRAEL.
Jejich orientace je,jak ostatně mohli napovědět už dvě poslední 
skladby na desce Brygady Kryzys,už zcela jiná - Reggae! Těmi dvě
mi skladbami byly Ganja /což je pokud to někdo neví,slangový rasta- 
manský výraz pro marihuanu/ a Fallen is Babylon,tedy babylonský 
úpadek jako nej častější rastamanské téma.
První deska Izraele "Biada,Biada" je prosycena lehkými houpavými 
rytmireggae a fylozofií rastamanského humanismu,přenesené do 
problémy sužované evropské země.Texty se zaobírají symbolickým 
přirovnáváním současné společnosti k biblickému^Babylónu a jejich 
filozoficko-etické krédo nejlépe vystihuje píseň "Rastaman nie 
klamie".Hudba i text je na desce podepsána kolektivním pseudony
mem WARSONG,což lze pochopit jako song varšavský i jako song vá
lečný a obojí je myslím správné.Podobně třeba PRASONG,by bylo mož
no vykládat jako píseň pražskou i jako píseň prasečí...
0 dva roky pozd*ji točí IZRAEL další desku "Nabij faje" /tedy r 
Nacpi si dýmku/ a je tím myšlena dýmka míru,léč její náplní po
chopitelně nebude tabák,neb ten škodí zdraví ale ganja,trawa, 
trawka neboli grás.Na obalu desky,který op*t tvoří velice origi
nální a ve výloze nepřehlédnutelná, naivistická malůvka bosse 
skupiny Roberta Brylewského,tentokrát však nenalezneme známá 
při jmění, leč jména rastamansky mnohem atraktivnější : Robert 
Brylewski se proměnil v Robi Goldrockera,na basu hraje Tichý drak, 
na perkuse Chladný orel.No a z dalších jmen namátkou -Král Jelínek, 
Merlin,Marlon Vulkán,či Ricardo la Serna.Pozornosti neunikne také 
to, že krásná Vivian na prvním albu ješt* s příjmením ^uarcoo,se 
nám proměnila ve Vivian Goldrockerovou,což ilustruje na koncertech 
občasným vystupováním s Brylevského potomkem na rukou.Texty písní 
jsou zde více prodchnuty oním vyčítaným militarismem, i když je
jich volání po válce, je spíše výzva k národn* osvobozeneckému bojí. 
Hudba zůstává krásným, houpavě barevným a vesm*s ploužáčkovitým 
regíčkem, v němž často melodicky dominuje saxofon.Takže t*ch tvrdších 
kousků,které prezentovali na koncertě se dočkáme asi až na desce 
třetí,která už sice vyšla,leč do Československa, zatím nedorazila...

POLAND

IZRAEL - profi1

LET S REGGAE - LET'S DANCE !
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Přesně uprostřed mezi oběma fontánkami,kam dorážíme /zcela vyjímeč- 
nx/ o několik minut později, se s redakčním šé—kolepou "Es",chví
li bezradně rozhlížíme, až náš zrak upoutá,mávají cí se rastaman- 
ská vlajka,pod níž. poskakuje člověk s velice pomateným svitem v 
očích - ano ! Je to náš redakční kolega honZA v lehká předstartoy- 
ní horečce.Znaleckým a spokojeným pohledem,zkoumám viajku,dovedně 
ušitou z obarvených plen / upřímné poděkování laskavým ■"irmám - 
MiKro Colour Co, a Oděvné závody Marková... //pro zeměpisně zaos
talé" Marková je malebná vesnička v tatranském podhůří//.
Mocní se nás mírné nadšení a proto odhazujeme zábrany a igelitovou 
tašku,vrukou nám zůstává sympaticky bíle lahvový litřík.pokládá me 
ho /hrdly/ na oltář jako obět Velkému Rastovi a potom chvíli pro
bíráme, kdo z "hájmjuzik sosájety", byl námi zde spatřen - kolega 
Zašprajcnul trumfuje, že se kolem něj provalil Semelka a dále vi
děl Imricha.Šéfkolega "Es"kontruje spatřeném despotického vládce 
Laury Šůchy.../jen já jsem jako obvykle svým orlým zrakem neviděl 
a nespatřil nikoho/.
U vchodu jsme pak příjemně překvapeni skutečností,že na nás rezo
lutně nepožadují abychom vešli tím vchodem^ který máme vyznačen 
na našem drahoceném / i drahém/ lupenu - mužem tedy vstoupit spo
lečně ."Hurá,moloch byrokracie je mrtev!!!" - dle mého názoru,před
časně, jásá kolega JanZA.Ovšem vřele s ním souhlasím, že se to mu
sí zapít dvěmi, lehce nechutnými / ale kdo by o to na tomto místě 
a v tento okamžik dbal.../ pražany. Než je stihnem ztrestat,a poz
dravit se a pohledět na všechny známé tváře,/samozřejmě tu všichni 
obvyklý týpci jsou rvčetně dvojice mých oblíbených dívenek "cafou- 
řic",muže s červeným šátkem,atd.ntd. - snad jen přítel Mareček, 
tentokrát chybí/ na pódiu už zatím,obvyklým způsobem tlachá /na
štěstí mu v bufáči není rozumět/ Jožka "Debil" Zeman a ohlašuje 
předskokany Yoyo Band.

PRAHA!sportovní halakoncert

UB
40REGGAE

from

GREAT BRITAIN

viděli
slyšeli
napsali : mirek 6.



Přiznám se,.., když jsem se dozv*džl,že předskokany / prý TTBíky 
vybranými/ hudou Yoyáci,byl jsem trochu dost zklamán,nebo^ já 
bych si mnohem víc přál Bnbalet.Musim však uznat, že se Yoyo 
Band, připravil na svou úlohu dobře a zahráli tak výtečně, jak 
už jsem je dlouho neslyšel.Vzhledem ke své úloze, se i' snažili 
hrát dnes více reggae, než svého obvyklého latino-popu.Nepřipa
dali mi tentokrát ani tolik vypasení a navíc oko z jejich postav 
strhával magnet v podobě, zajímavě křepčící, lehce kávové dívenky. 
Dobře, doh*e... při jejich odchodu jsem spoko jen,správně naladěn 
a mírně nažhaven,vzrušeně očekávající hlavní sousto...Svoji úlo
hu předskokanů,splnili víc než dobře a nájezdovou stopu pro 
"jůbíky" najeli bezchybně.
Znovu přichází Jožka "Diskokretén" Zeman /naštěstí dnes již naposled/ 
a kromě obvyklých slintů ohlašuje pauzu ?0 minut. Odchází pak srdeč
ně zdraven diváky,výkřiky typu?” Táhni,vypadni debile ,'j .apodobn*, 
ke kterým se připojuje i jeden /nebudu se jmenovat/ z člen* naší 
redakce.

Yo Yo band ve svém čtyřicetiminutovém vystoupeni se role předskokana zhostil beze 
zbytku a mám pocit,že jsme viděli jeho životni vystoupeni. Svoje samozřejmě sehrál 
pocit zodpovědnosti,snaha obstát se cti proti hvězdám večera,ale i kvalitní apara
tura,na kterou si tady hned tak nezahrajou.

?5 minut čekání,?5 minut klidu před bouří...Ve frontě na záchod se k 
ke mně přitočí člen jedné blíže neurčené etnické skupiny s otázkou? 
"hele tož,nési z Bratislavi", na což popravdě odpovídámr”no,nejsem 
no” zmateně na mne pohlédne?" tož s náma jeli taky takový s tako
vouhle vlajkou a ty byli z Bratislavi" "Hmm...” obsáhle odvětím.
Dn však mou odpověd zjevně nepokládá za vyčerpávájicí " hele a tož 
co je to za vlajku ?" Nezbývá mi než jednou půlkou mysli křečovi
tě svírat kruhový svěrač močového měchýře a druhou půlku zaměstnat 
odpovědí r" no to je rastamanská vlajka,.." ahar"a tož proč je v 
těhle barvách ?" "No to jsou pan-nfricky barvy"zvídavý chlapec 
však stále ieště není plně spokojen ?"Tož aha ale kerýho státu to 
jako sů...?” * ,
"No přeci Etiopie ...’" /pro Mílu Matouška opakuji? Etiopie’ETIOPIE!! 
ETIOPIE!?’/ - čímž jsem to- doufám vyčerpává ji cím způsobem 
vysvětlil i čtenářům "Zádvojky" ...

| 25 minut waiting for UB-4O.95 minut čekání a těšení se...Z repro- 
duktorů^zatím tepe ostré techno-reggaea pak konečně přichází... 
Yes UB is,here...vítá je nadšený řev spola zaplněné haly.Němčící 
těsně u podia začínají zuřivě mávat rastamanskou viajkou.Nehodlám 
zůstat pozadu - hlasitě vyslovuji ? "yeééah !!!" a zuřivě skáči 
mávajíc při tom jako šílený etiopskou vlajkou...



■ Takřka nepozorovatelná opustí reproduktory reggae neprodukované a 
■ nahradí je živá muzika.A je neuvěřitelně kompaktní o hutná,žádný 
■ étericky regíčkovský odlehčení ale sice svižný a melodický,přesto 
H vsak nářez.Vinikající jsou dechy,všechny elektricky snímaný,což 
■ jednak umožňuje hudebníkům odvážné taneční kreace a zároveň vytvá- 
■ ří dojem hudebního přetlaku.Vzniká doslova pocit,že nad brumlající 
J basou,právě dechy tlačí muziku neuprostně rytmicky kupředu. Je to 
■ na jedné straně príma popík,pří jemně se na to tnnč^ a poskakuje 
■ ale je to také místy velice ^očkové.V některých oranžích získávají 
■ totální dechy až nádech jazzových bigbandů z rockového rodu polských 
■ Young Power,nebo Giln Evanse.či našeho M.Svobody.Ms úvod sviští 
■ samé rychlé,pecky jedna za druhou,je to nátlakový způsob hry,hned 
■ okamžitě v úvodu strhnout posluchače na svou stranu.Žádný úvodní 
:| proslovy,žádný pauzy mezi skladbami.Jste tu kvůli muzice,kvůli 
■ reggae - tak ho máte !

Sestava : úhrnem 13 lidí,poměr bílých a černých 6:7
Z toho bezpečně identifikováni - bratři Ali a Robin Campbellové (2x kytara,zpěv) 

perkusista Norman Lamount Hassan 
tenorsaxofonista Brian Travers 
zpěvák a rapper Astro

Dále pravděpodobně identifikováni - basista Earl Falconer (vypadal s tím krátkým 
sestřihem,jako by ho z tý basy pustili včera) 
bubeník Jimmy Brown 
klávesista Michael Virtue

Zcela neidentifikováni zůstali druhý klávesista,dechová sekce (trubka,trombón) 
a dvě zpěvačky

Přibližný věk : všichni okolo třiceti,plus mínus 2 roky.

flak UB, tak i^diváctvo se tuží."Jůbíci" hrajou precizně.profesionál
ně , hez laciných poziček,předkládájí posluchačům hojné a hutné a 
chutné porce muziky - at si s tím poradí jak umí, a^iváci umí. 
Výskají,křepčí,skáčí,tleskají,tančí - je to fajn,je to reggae. 
Vyskakuji s vlajkou jak nejvýš dovedu,kolem mne se rozprostírá 
vlnící se, bouřící moře lidí,ze kterého jen šéfkolega "eS" se tyčí 
jako pevná skála /rock steady/.Upadám do lehčího transu a euforie. 
Let s reggae - Let s dance !
UB—40 původně měli přijet prý jen v základní osmičlenné sestavě, 
nakonec ale přijeli posíleni o dvě doprovodné zpěvačky a tři dal
ší hudebníky / zřejmě těm hráčům naposlední chvíli vypadly mančafty 
ze Stanley Cupu/ Mají tu tedy dost silný team na to aby vytvořili 
opravdu velice barevnou a proaranžovanou mužičku, k čemuž jim do- 
pomáhá i velice dobré ozvučení /prý MaSaři/ tak trochu s náznakem 
systému kompaktních reprosoustav,ve světě stále běžnějším.

Deset let,dva měsíce a šestnáct dní po svém prvním veřejném vystoupení 
(Birmingham) hráli UB 40 v pražské Sportovní hale před zhruba 8-10 ti
síci diváky. Kdo z našich čtenářů tam nebyl,protože :

a) mu bylo líto peněz
b) má vůči uvedené kapele nějaké výhrady
c) obojí dohromady

tak ten je : . ,a) totální blbec
b) úplnéj kretén 
c) obojí dohromady

Ale nebojte se,již vám dále nebudeme nadávat. Sami jste se dostatečně 
potrestali tím,že jste tam nešli.

REBEL MUSIC



Co tak z jejich desek, může znát náš běžný diskofil ? Možná v jugoslávské 
licenci vydanou labour of Love,kompilaci nejslavnějších reggae hitů z konce 
Šedesátých a začátku sedumdesátých let, ve vlastních verzích.Právě klasická 
koncertní Marleyovka z této desky,Keep On ^oving, celý koncert odstartovala^ 
Dále z ní zazněla neodolatelná hymna opilců Red Red Wine, ploužák Please don t 
Make Me Cry,známá Cherry Oh Baby /jiná povedená verze je např. i na u nás 
vydané desce Rolling Stones. Black and Blue/ a Johny Too Bad. V polské kultu
ře zas svého času prodávali The singles Album,výběr singlů z prvních dvou let 
činosti kapely. Z ní zahráli například pecku Food for Thought,zatímco se nedos
talo na legendárního Kinga. A konečně kdo byl v posledních letech v CCCP,mohl 
sd od tamtud přivézt licenci desky Rat In The Kitchen,/pár kousků se objevilo 
i na pultech našich obchodních domů/ z roku 86.Z ní jsme slyšeli titulní sklad
bu a mohutné finále koncertu před blokem přídavků, obstarala stejně jako na 
desce píseň Sing Our Own Song.

Sladký love-song "l've got you baby",přichází do duetu pořídit, 
místo'’Chris Hyndeové z Pretenders /která jí s nimi zpívala na kon
certu oro Nelsona Mandelů, jak jsme mohli vicV-t/, jedna z doprovod
ných zpěvaček.Škoda že "jůbíci" drží svý rastaholky spíš v pozadí 
a neumožňují nám si je víc prohlídnout.Hlavními postavomi a zpěvá
ky jsou bráchové Campbellové Ali a Robin a. bavič č.l /rastamani 
prý říkají - toaster/ - Astro,nejvčtší drendlocknř na pódiu,který 
také občas vypomůže zběsilým dechařům na trubku.Dechy se tím roz
rostou do pětice a to je pak nářez.Takhle kdyby se třeba pokoušela 
hrát Laura,místo toho současnýho omílání starejch rocknrollů,to by 
bylo maso ! Zas tak úplně cizí by jí tahle muzika bejt nemusela. 
Když tak by to mohli zkusit aspoň v nějaký i jednodušší formané ? 
Slyšíš Šůcho ? Slyšíš tu muziku 9! ...

Publikum se chytá,znatelná ožije a rozjásá se, při "Red,Red '"ine" | 
z nejuspošnšjší desky UB-40 "Labour of Love",kterou poetupn^,oře- j 
hrajou téměř celou.Sázka na nejúspěšn"jší pecky z nejznánřjší‘desky 
je^pochopitelná,v zemi pro reggae hudbu tak rozvojové /ostatn" nro 
veškerou opravdovou muziku/ jako je Československo,je v^tší šance, 
že posluchači z toho aspoň něco budou znát.

Var diváků opět znatelně, o nijaký ten farenheit,poposkočí při hitov- 
kách "Cherry Oh Baby" a "Please don't make me cry" Všichni kolem I
se vlní,tančí,tleskájí a skáčí,jen šéfkolega "eS" se neochvějně

tyčí pár kroků přede mnou, z lidského příboje jako maják...
V wodu jsem se tak vpíjel do muziky, že jsem místy zapomínal i i
poskakovat a tančit.Teď už jsem v příjenn* extatické euforii,Že už |
docela přestávám sledovat co se děje na pódiu a přestávám se pokoušet I 
dešifrovat kterou skladbu hrají.Jsem v momentálním mentálním stavu i 
reggae.Jsem reggae .Všechno kolem je ^eggae.Tančím p. skáči v příboji | 
tel,v příboji hudby.Je mi fajn,Jsem nabit kladnými emocemi.Jsem ?
štastný.Je mi reggae... '_______I

Je zcela evidentní,že naše nadšenecké chvalozpěvy nepřijme ten,kdo nebere 
reggae jako takové,kdo není schopen se vcítit do jeho filozofie,ve své je
dnoduchosti a přímočarosti možná naivní,ale odzbrojující svou vírou,téměř 
gándhíovskou mírumilovností,spojenou s neústupností ze svých ideálů,touhou 
po dobru a lásce ... ten,koho nikdy neokouzlila představa horké karibské 
noci s flaškou jamajakého rumu,zeleným cigárem a rozpáleným tělem krásné 
rastamanky po boku ... kdo si nikdy neřekl při pohledu na třepající se 
dreadlocky "to bych chtěl mít taky na hlavě" ... je to jenom hra a my to 
taky víme,nenarodili jsme se ani na Jamajce,ani v Londýně - ale je to hra, 
na kterou stojí za to přistoupit. Řeči chladných chytráků po koncertě o tom, 
že kapela podala standartní výkon,že to byl jen jeden z řady koncertů na 
šňůře,mi byly k smíchu. Měli možná pravdu,ale když jsem byl součástí slast
ného křepčícího davu na place,bylo mi to srdečně jedno. Řečeno s Vonnegutem 
se mi v těle uvolnily "kladné chemikálie",a myslím,že každému,kdo alespoň 
trochu chtěl. A já jsem chtěl moc.
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UB je zkratka pro unemployment benefit - podporu v nezaměstnanosti. Z řad 
nezaměstnaných se odhlásili před deseti lety doslova i symbolicky v názvu 
svého prvního alba Signing off. Od té doby patří k předním představitelům 
hudby,na kterou by nejvíc sedlo označení reggaerock. Na rozdíl od vysoce 
politizovaného reggae Marleyho a Toshe se silnými akcenty na rastafarián- 
skou filozofii je hudba UB 40 orientována víc tanečně,uvolněně,pohodově 
- i když zmíněným tématům se v textech také nevyhýbá. Právě proto,že je 
pro řadového posluchače přijatelnější,než panafrický mesiášský pacifismus 
pravého jamajského reggae,může se k němu stát odrazovým můstkem,přestupnou 
stanicí na cestě k Marleymu,Rodneymu a dalším jamajským prorokům.
UB 40 si po léta udržují vysoký standart,vkus,schopnost oslovit a strhnout 
posluchače,dát mu chvíle až extatického nadšení a pocitu sounáležitosti 
v rámci nejen černé,ale celé člověčí rasy - a na druhé straně vytvořit svá
teční náladu,pocit uvolnění,pocit,že na světě není zdaleka všechno v pořád
ku,ale že určitě bude.

Na pódiu vrcholové skromném nasvícen- umírněná ,nebombssticka ale 
o to upřimější show.Astro pobíhá ze strany nn stranu podia a povz
buzuje diváky .Ted už si občas některý z bratr1’. Campbell j. zkus^ 
prohodit mezi nísn^mi pár slov, vcetn" "ahoj Prague’ ,co? jirn zjev
ná připadá legrační.Pasák Falconer tiskne svý struny zarputile, 
jako kdyby byl odsouzen aby z nich setřásal svou^vinu až do.konce 
svého života.../ v opilosti zavinil autonehodu,při které přišel o 
život jeho bratr,a odseděl si pAl roku /.
Dechnři nálí jak pominutí a ješts u toho v neuvěřitelném tempu 
tančí a skáčí'což"jim dovolují jednak ty snímače /nejsou připoutav 
ny k mikrofonům/ a jednak zřejmě nevyčerpatelná fyzická kondice. 
Nebo si snad v Hirminghanském tuzexu,kupují každý týden nové^plí- 
ce ? Je to reggae.Reggae is here - tonight - in Prague ! Let s 
reggne - Let s dance !?!
Chvílemi upadám do transu a zapomínám naokolni svět,poskakuj i, 1
skáči,tančím,tleskám a mávám vlajkou ve víru reggae - toho okamžit* 
využívají hezonké malé dívenky a ošklivý dlouzí pitomci, k tomu aby 
proklouzli přede mne,a připravili mě tak^o mé místo,zhruba na mod
ré čáře.Místo dost blízko pódia a zároveň i s trochou prostoru na 
křepčení - tedy ideální.Nakonec mohu být egoisticky rád,že není- 
úplně vyprodáno.A jsem rád,všichni kolem jsou rádi,tančí ,tleskají, 
výskají, skáčí - jen redakčn7 šé^olega "eS" ... - proboha,skály se 
bortí,svět se převrací,pevniny mizí v mořích - redakční šéfko legs 
"Es" - ano on r skáče,poskakuje,tleská a tančí............ !!!!!!!!’’!!!!’?!



Koncert vrcholí, jak správně předpokládal redakční kolega HOTTza, 
" jůb ífortáckou" hymnou "Sing^our ov.n song" ...zpíváme svou vlast
ní risen,bojujeme za pravdu,za svobodu - budujeme svou vlastní 
společnost...

Sing Our Own Song, je pro to přímo stvořená, jak tepavou melodií, tak angažo
vaným sborem v refrénu, kde ae zpívá &

We fight for the right to be free
We build our own society
We sing,we will sing
We will sing our own song..."

V závěru refrén přechází do skandování dvou afrických slov "Amandla awethu" 
což v angličtině znamená "power is our" UB 40 sice tuto píseň věnovali - 
"to all the people in South Africa", my si však pod dojmem výše uvedených 
citací,můžeme klidně jen tak pro sebe nahradit Jižní Afriku, jménem země 
nám bližší a aktuálnější...

Odcházíme na. narkovíšt^,unaven/ ? štastní ,s*ř^tí nám oči a nejsme 
mocni ?lov,"lov o hudbě,takže zatím co Hr-rbarelln hledá r>o kapsách 
drobáky na zaplacení pa rkovného,kolega. JAMza vesele sp'lá blbečk’m 
co sen dnes nepřišli ale já. mu oponuji , že toho rpn/ třeba,nebot se 
ťm sami potrestali jak nejvíc mohli...
Svítí nám oč i,nemluvíme o hudbě,nejsme mocni slov,nebot všechna 
slova, jsou "•nohem,mnohem min,než jediný takt REGGAE .................

LET'S REGGAE - LET'8 DANCE...!!!!!!!

Velice,velice dlouho se nachají prosit k přídavkem /až člověk dostá
val strach ,že už nic.../ ale pak se vrze7 a ’VP^lují s vervou a bez 
pžemlouván' 4ešty několik písní,ještě nakolik takt1’' reggae navíc 

několik poskočení, ješt? nakolik zhoupnut'... - A JE TO !
Ještě chvíli se rozdováděnou setrvačností,točíme s rastamanskou 
vlajkou po vyprazdňujícím se parketu... - A JE TO !JE TO TO TO

Je to jakobyw310vsk vystoupil ze slastné láznx - horká voda,rozpá
lená klže,voňavá p^na... a ten pocit svěžesti a čistoty v ná° ’ešt* 
dlouho zastává...



ri

e zavřu svý oči před trabl etna trpících 
ve světě plným smutku 
neodvrátím svý světlo 
Naše volání po právu 
jsou výstřely v temnotě 
Ale naše síla je v našem kousnutí 
a né v našem štěkání 
Přišel čas vstát a křičet to nahlas 
a čím častěji řveme tím sladčeji zníme 
Nezavřu svý voči když vím že mám pravdu 

uyž se topím v slzách 
neodvrátím svý světlo 
Nikdo nás neuznává 
ale to nemůže rozbít naší hrdost 
Když jsme zády ke zdi 
neutečeme ani se neschováme 
Je čas vstát 
tváří v tvář přicházejícímu davu 
A čím hlasitěji řveme tím sladčeji zními 
Nezavřu svý voči 
když budoucnost nevypadá jasně 
Protože cesta bude dlouhá - 
neodvrátím se od svého světla.

ZAPOMEŇ NA CENU 
/Forget The Cost/

JEDEN Z DESETI 
/ One in Ten /

Ali Campbell

Průzkumy vesmíru za milion dolarů
A ve jménu pokroku 
se z tyhle planety nechá udělat pustin 
Národ podmaňuje národ a zvyšuje tempo 
A někdo má prst na tlačítku...

Zapomeň na cenu,vybrat si musíme
Běžíme závod
kterej mflžem jen prohrát.

Moje ruce objímají frontu nezaměstnaných 
podvýživa zbavuje mý vlasy lesku 
Mý oči jsou černý a bez života 
se strnulým pohledem nerovnoprávných 
Jsem žebrák na rohu,kdo pár drobných dá ? 
jsem dítě který se nikdy nenaučí číst 
protože mu na to nikdo nedaroval trochu času, 
roem vrah jsem oběí’ 
mám povolení na střelnou zbraň 
Jsem smutná a potlučená stará paní 
v uličce chudinské čtvrti 
Jsem obchodník středního věku 
s chronickou srdeční poruchou 
Jsem další sebevražda dítěte 
vyrůstajícího v ulici bez stromů 
Jsem další uprchlík bez domova 
z hladovějícího třetího světa 
Jsem žena v domácnosti zapřažená k vysavači 
Jsem osamělý penzista 
jsem rakovinou osedlaná strašidlo zachvacující zemi
jsem další hladové dítě,jsem nešťastná náhoda zrození.

z TEXTU UB - 40 :

NEZAVŘU, SVÝ OČI
/ I Won t Close My Eyes/

Jsem jeden z deseti,číslo v seznamu 
jsem jeden z deseti i přesto že neexiytuji 
Nikdo mě nezná ačkoliv jsem tu pořád 
Stálá připomínka světa,kterýmu je všechno fuk.

Bohatéj je bohatéj a chudéj je chudéj 
a ti dva se nikdy nesejdou
Východ je Východ a Západ je Západ 
a jenom jeden může jíst 
Mikročip dospěl a člověk zastaral 
A někdo má prst na tlačítku.

VĚZEŇ / The Prisoner/ (část)

Zbytečnej člověk 
starej dřív než přijde jeho čas 
Chudoba ho přinutila ke zločinu 
Nuda mu dává příliš času na myšlen: 
Nalévá do sebe další lok 
Pálivá hořká chul ironie 
Vězeň v zemi svobody 
Diví se 
proč jeho krajina vypadá tak cize 
Ztratil zábrany městskýho člověka 

Prázdná láhev 
mu padá z ruky 
Ničemu nerozumí

Nahý divoch obleJeny ▼ džínách 
Pálivá hořká chut ironie 
Vězeň v zemi svobody...
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Škoda,že tenhle Slánek nemůžu začít stejně,jako ten o UB 40 - kdo tam 
nebyl,ten je: a),b ).. .atd.Na vlnách nepochopitelné sílící hysterie jed
noho z mých redakčních kolegů (a nebyl to Miroslav 6.,slyšíš,Edo?)nad 
blížícím se budapešťským vystoupením The čůre jsem si uvědomil,že už 
jsem tam taky pěkně dlouho nebyl.Naposled před dvaceti měsíci na Gab
rielovi,během loňského Amnesty International Tour jsem tvrdnul v libe
reckém kas inu, takže je nejvyšší čas si tam zas zajet,ovšem na nějakou 
solidní a komunikativní muziku'slyšíš,Edo?),temných a chladných pozérů 
nám poslední .dobou nějak po ^rk.- v tom j^ko na zavolanou přišel San
tana,můj dlouholetý tajný kůň a oblíbenec .Například jeho sampler z ro
ku 1£74 Greatest Hits bylá první zahraniční desko,kterou jsem si během 
svého pubertálního jinošství předlety zakoupil'zřejmě také proto,že Su
praphon tehdy nic jiného nenabízel).Ale teň vážně,bylo mi to celkem o- 
kamžitě jasný,že tam pojedu - v opačném případě by to byl už jeho třetí 
koncert v Budapešti během tohoto desetiletí,kterej bych prošvihnul.
Letos dv&sčtyřicetiletý Santsna měl do hudby raketový nástup na sklonku 
šedesátých let,v době vrcholu hippiesovských ideálů,pacifistických ná
lad, idealist iokých přání o mírové přeměně světa-zkrátka idylická doba, 
v níž muzika hrála důležitou roli.Ač rodilý Mexičan,byl zpočátku sto
procentním typem bluesového hráče,než se začal zajímat o rytmické záko
nitosti hudby hispanoemerické a karibské oblasti.V tomto duchu pak ta
ké sestavil svoji stejnojmennou skupinu,ve které byl kladen důraz na 
funkci rytmické sekcemi několik percussionistů),kterýžto šlapající zá
klad doplňoval charakteristický zvuk Hammondových varhan a nade vším se 
vznášela Santanova kytara,už tehdy nezaměnitelná dlouhými,melodickými 
pasážemi ve vysokých polohách,sladkým zvukem,zářivými plynulými legato- 
výml frázemi.V té době se Carlos Santana rozhodně řadil ke světové ky
tarové špičce.Z dnešního hlediska bychom jeho tehdejší hudbu zařadili 
nejspíše do přihrádky ”fusion";ve hře klávesových nástrojů se objevova
ly nezanedbatelné jazzové prvky a sám Santana nebyl nikdy typem jedno
značně rockového hráče.Je jasné,že taková hudba vyzní nejlépe naživo 
a např.na slavném dokumentu Michaela Wadleigha “Woodstock"mě výkon ce
lého Santanova bandu uchvátil víc,než legendární Jimi Hendrix.
Na začátku sedmdesátých let se jeho sklony k míšení různých hudebních 
kultur a různých stylů setkaly s novou inspirací - bylo jí setkání s 
průkopníky hudby,která vešla do slovníků pod názvem jazzrocksAlicí Col- 
tranovou,Larry Corryellem,Johnem McLaughlinem.By1 jimi velmi ovlivněn 
a celá jeho následující produkce se nesla v duchu cest za složitější 
hudbou,ve směru od rocku k jazzu,k jiným hudebním kulturám,což bylo do
provázeno i hlubokomysinými úvahami o funkci hudby,meditacemi apod.(za 
což může především tehdejší velký "Uahavishnu"John McLaughlin).Nebyla 
to vůbec hudba špatná,naopak - desky Love, Devotion and Surrender nebo 
Illuminations patří k tomu nejhodnotnějŠímu,co jazzrocková expanze při- 
nesla.V každém případě to však byla hudba pro vyhraněnější a méně po
četný okruh publika,než předtím.Tady někde jsou také kořeny toho,že se 
Santanovo jméno nevyslovuje současně se jmény kytarových veličin první 
poloviny sedmdesátých let.až v druhé. polovině sedmdesátých let začal 
postupný Santanův návrat ke komunikativnější a přímočařejší hudbě,ov
šem na poněkud jiné úrovni,kterou mu přinesly zkušenosti vyzrálého hu
debníka .Takže si už neklade otázky typu"pgtří tohle ještě do mojí mu
ziky,nebo ne?",ale nechává se volně ovlivňovat libovolnou hudbou,která 
se mu líbí,folklórem a etnickou hudbou z různých koutů Země,stejně ja
ko rockem nebo funky.A tak loňských dvacet let umělecké činnosti osla
voval např.na Jamajce koncerty s rytmickým funky-reggae supertandemem 
Robbie Shakespeare/Sly Dunbar,aby v USA hrál pro změnu s jedním z jazz- 
rockových pionýrů,černým saxofonistou Uayne Shořterem;původně ohláše
ným i na Budapešť/.Tak jsme byli zvědaví,koho ssebou vlastně přiveze. 
Ovšem Budapest nám hned ze začátku připravila nepříjemná uvítání,stru
čně řečeno,takovou pekárnu s lístkama jsem tady ještě nezažil.Na pokla
dně Sportcsárnoku visí umně vyvedený maaarský nápis,který je nám pozdě
ji přeložen jako “lístky nejsou",ovšem doplněn o informaci,že pokladna 
se otvírá ve 14 hod.Čtyři dámské pětiny naší pětičlenné výpravy se od-



pojují s tím, že si zde dáme spicha v půl druhý a uvidíme, co dál .Line 
vedou kroky neomylné na Vorosmarty tér,kde,jak si matně pamatuju, jsme 
před lety kupovaly lístky na Iron Maiden.A sláva,předprodej tu ještě 
stojí a lístky mají,ale...ale,ale,co to?Inflece zasahuje nemilosrdně 
a všude,takže k sezení za 550 ft ,ke stání 480.No kolik budou potom 
asi chtít za ty Čůra??No nic,mám na tři k stání,tak je,kupuju a vra
cím se ke Sport csárnoku ve smluvenou hodí nu.Holkám dávám dva lístky 
a jedeme zas na Vorosmarty tér dokoupit zbylé dva.Tam ovšem tou dobou 
už mají úplný hovno a zděšený prodáváš běží před našimi zraky vyrvat 
plakát na Santanu z výlohy,abysme si snad nemysleli,že tady někddo ta- 
kovej má vůbec hrát.Holky se vracejí zkoušet Štěstí ke Sportcsárnoku, 
další sraz tamtéž v sedm.Pronásledován ze všech nároží a zákoutí češ
tinou a Arnoldem Schwarzeneggerem(plakátovaným)coby důstojníkem KGB 
v novém thrilleru Red Heat,přicházím na místo o čtvrt hodiny dříve. 
Protažený obličej Marcely mluví za vŠe.Madaři dodrželi slovo v obou 
bodech - pokladnu oůevřeli ve dvě a lístky v ní neměli.Holky zas ne
měly prachy na maúsrského veksláka,který jim před chvílí nabízel lí
stky k sezení.Nezdolná Milada se vyzbrojuje hápisem v madarštině a 
odchází do metra odchytávat lidi.Nakonec ve čtvrt na osm holky kupu- 
jou dva k stání za původní cenu,ovšem samozřejmě od Čecha.Victoria !! 

Po průchodu trojí kontrolou se usalašíme na 
parketě v bezpečné vzdálenosti asiz30 m od 
podia a vybudujeme nezničitelnou kotu ze 
všech svých zavazadel.ktérou jsme ochotni 
hájit do poslední kapky krve a položit i 
své životy,když to bude nutné (zítra je pře
ce devátýho^že) .Z reproduktorů se ozývá af
rický folklor,na pódiu září panafrické bar
vy - vlevo klávesy na žlutém podstavci,up
rostřed bicí na zeleném(srdce plesá při po 
hledu,kolik jich je),vpravo opřené strunné 
nástroje o červený.Už se těším,až se v na
stávajícím horku budu moct předvést ve svém 
rastamanském triku stejných barev.Sportcsa- 
rnůk,minimálně o třetinu větší,než Sporto
vní hala,se pomalu zaplňuje(nakonec tam po
dle mě l^ylo tak 25 000 lidí).V osm přichá
zí na podium vousatý muž,doprovázený asi
stentkou s obrovským papírovým pytlem,vede 
dlouhý zpro jev v madarštině, z pytle vytahu
je kupóny a předčítá z nich.Nedá se nic dě
lat,musím zapojit svůj mozkový systém zn.
IQ 1S5 na tři čtvrtiny,pak už je mi ovšem 
všechno jasné .Každý divák měl napsat na ku
pon,koho by chtěl v budoucnu v Budapešti 
vidět s u kontroly odevzdat.Vousatec ted 
namátkově předčítá přání diváků - U 2,Pink 
Floyd,Rolling St ones,spousta metalu,velký 
pískot sklízí nějakej blbeček,kterej tam 
napsal Madonnu.No pěkný věci si přejou,ale 
vsadím se,že ta jejich Multimedia Organisa
tion jim tam časem takový U 2 klidně dostane(na rozdíl od Pragokoncertu) 
Pak se zhasne,na zadním projekčním plátně se objeví obraz ostrovní říše 
někde pod hvězdami Pacifiku,nebo Karibského moře a nastoupí kapela.
No,pojali to trochu ve springsteenovském duchu.Kterej vůl to říkal,že v 
deset je dávno po koncertě ? Asi jsem to byl já.Teá je jedenáct a kape
la ^se hotoví k'druhé porci přídavků.Bez pětiminutové přestávky před pr
vním blokem přídavků hrajou nonstop dvě a půl hodiny.V sedmičlenné ses- 
teve vedou černoši nad belochama 4 $ 3 (a to Santanu počítám z protekce 
za bílýho).Samozřejmě nejsilnější zastoupení mají bicí,hned tři hráče 
a_všechno to jsou dávní Santanovi spoluhráči z jeho začátků.Klasickou 
bicí soupravu obsluhuje Michael Shrieve,bonga a jedny conga(se třemiko— 

Madonnu.No


rpusy,používané jen občas)José Chepito Areas a hlavní conga se čtyř- 
•rd korpusy Armando Perazai .Především jim patří dík za to,že po tro
chu chladném začátku to "rozvařili" naplno a uvedli sál do pohybu,u- 
délali zsprávnou koncertní horečku .Samozřejmě největší ohlas měla je
jich solová vystoupení,na která se postupně dostávalo v průběhu veče
ra .Posledně jmenovaný nás při svém "concerto per 4 congas" dostal má
lem do'Slova a do písmene na zadek(a do kolen teda určitě).Přitom je-

Připomíná rockového hudebníka ze všeho nejmíň, ještě tak nej
spíš nějakého dobráckého tatíka z černošského koloniálu někde v New 
Orleans.A na conga hraje tak nádherně samozřejmě a zdánlivě nezúčast
něně, jako se třeba někdo jiný kouká na televizi.
Basák je černoušek s baretem na hlavě a vypadá,že se narodil akorát 
v době,kdy Santana začínal hrát.Vsak t^ky od něj sklidil občas něja
ký ten zachmuřený obličej,asi aby mlaJasovi zbytečně nestouplo sebevě
domí .Ale jeho prstová technika je pastva pro uši,při použití daleko
hledu i pro oči .Jeslím, že se zmíněným Robbie Shakespearem si rozhodně 
nezadá .Ostatně, co víme o tom,kolik existuje hráčů na téhle úrovni, 
které v živote nepoznáme .Další černý muž stojí,nebo se spíš krčí za 
klávesami(takže ne starý Ssntanův parťák Greg Řolie,který s ním loni 
na koncertech oslavoval ty dvacetiny).Jeho role,vedle podbarvování a 
zahušťování zvuku,tkví především v provokování sólových dialogů se 
Santanovou kytarou - věc to dobře známá z jazzových koncertů a vůbec 
z každé hudby^jejíž těžiště je ve spontánních improvizacích a ne v 
nečem nszpamět neučeném a nazkoušeném(žejo,3do).Sedmý člen kapely 
slouží příležitostně jako doprovodný kytarista,výpomocný perkusista 
(cabasa,lusky,chřestítka,tamburína) a hlavní zpěvák,i když těch zpí
vaných titulů je opravdu jenom několik.O doprovodné vokály se v nich 
podělí Carlos s bosákem.
Ž hlediska škatulkování by se dala předváděná muzika rozdělit zhruba 
do čtyř základních kategorií.Především to bylo ono silně latinskoame— 
rické vření,založené na precizní práci rytmické sekce a evokující 
Santanovo nejstarší období(ostatně ze svých starých desek zahrál po
měrně dost věcí);potom jednoznačně rockové,přímočaré skladby,rychlé 
i pomalé,navazující neomylně na rhythm n bluesovou tradici a občas 
až nečekaně tvrdé;dále rozlehlé a propracované kompozice,rozlévající 
se do širokých ploch a rytmicky složitě členěné - věc tak oblíbená 
v době vrcholu jazzrocku,protože se zde nabízely téměř nekonečné mo
žnosti sólování na dané téma;a nakonec hybné a šlapající černošské 
funky,kde slavila své orgie především bezchybná basa a opět perkusi- 
stické propletence.A nade vsím proplouvala nezničitelná Carlosova 
kytara v dlouhých,ani na okamžik však nudných só
lech.Tenhle hubený,lehce prošedivělý chlapík pře
svědčil každého,že termíny jako "muzikantská poc
tivost ještě1 nešustí jen papíry na stolech hudeb
ních kritik'*!.Dřel až se kouřilo z n-xj i z kytary, 
a, já se stí jel spolu s ním při vysokých,kvílivých 
tónech,křepčil jak druhdy na ITB 4J a bylo jasné, 
že spokojenost vládne na obou stranách.A když si 
publikum vynutilo první kolo přídavků mohutným fo
tbalovým chorálem,do něhož začal Areas osamělou 
rytmickou improvizaci na conga,~ekl jsem si,že Ca
rlos snad ješt* uvidí nápis na sportcsarnocké svě
telné tabuli,kde se obvykle objevují jména závod
níků a rekordů - "’Te are glad to see and hear you 
again"tam svítilo před koncertem.
Tak Ceriosýat ti to vydrží ještě nejmín dalších 
20 let.A díky.

Honza



NEDÁVNO,SE KONAL v NEW YOR&U POCHOD PROTI NASILI>KTERY FINANČNĚ ZAŠTÍTI
LA VELKÁ JMÉNA xRAPOVEHO SVETA.NASILf MNOZJ $EQD9ELI£§LNE SPOJUJI § JEJICH 
HUDBOU. TOTO BYLO VYVRCHOLENI KAMPANĚ ZA OČISTĚNÍ TVARE RAPU,VEDENE HNUTÍM 
” ZASTAVTE NAŠILI ” .

14.únor,New York.Je den Sv.Valentina a všude spousta rudých růží.Mají je 
i zástupy černošský mládeže,procházející I25.ulicí v Harlemu a mají i ce^ 
rné nafukovací balonkv.Berou si je z otevřené rakve,kterou nesou Chuck D 
(skupina Public Enemy),KRS-One(Boogie Down Production),DaddyO a Delite, 
Kool Moe Dee a další ’’těžké váhy” newyorského rapu.
Krátký pochod od legendárního harlemského Apolla k budově Městského úřa
du se může stát tiskovou senzací,rozhodně je na to svou závažností kandi> 
dátem číslo jedna.Uvedení rappeři(i další,jako MC Lyte,Just^Ice aHeavy 
D) se rozhodli jednat,zděšeni nad nekonečnou spirálou násilí,která pohl
cuje černošské čtvrti a současně znechuceni tím,že se to klade za vinu 
rapové hudbě. Spojili se a založili hnutí ’’Zastavte násilí ”, nahráli malou 
desku "Sebezničení",kerá poslužila jako zdroj peněz a ochotně vystupoval 
v hromadných sdělovacích prostředcích,na dobročinných akcích i v samotný, 
černošských komunitách.Národní městská li^a(černošská charitativní orga
nizace,na kterou šly zisky ze "3ebezničeni”)shromáždila zástupy černých 
školáků,aby si šli poslechnout,co kážou jejich hrdinové.Je to ten největ' 
ší představitelný společný výlet,
’’Zastavte násilí”byl název písně z poslední desky Boogie Down Production 
Přesto došlo právě během jejich' loňského vystoupení na velkém podzimním 
rapovém koncertě ke rvačce,v níž se k smrti ubodalo několik mladých čer* 
nochů.Masové sdělovací prostředky se dál pásly na ’’vrozeném” násilí rapu 
asi jako britský tisk značkuje všechny fotbalové fanoušky jako chuligány 
Uznávaný černošský novinář a publicista Nelson Jeorge viděl,že takhle to 
už nejde dál a dal vlastně popud, ke vzniku desky "Sebezničení”,Ríká: "Ma
sová média tvrdí,že rap je příčinou násilí.Co je doopravdy^příčinou násL 
lí,je nemožný Školský systém,epidemie cracku v našich ulicích,nedostatek 
pochopení pro mladé.Cíl našeho hnutí "Zastavte násilí"je ten,aby si pra
covníci ve výchově uvědomili schopnost rapperů zvládnout a poučit ty,kte 
ré oni pokládají za nezvládnutelné a nepoučitelné,”

ztotožňují RAP s násilím



Chris Parker,neboli KRS-One,také spoluproducent desky "Sebezničení" věří," 
že veřejnost bude brát rappery,jako učitele,až dokážou,že k tomu mají vlc/ 
hy a schopnosti.” Když my vyrukujem s takovéjhlema řečma - hele vole,co j 
no? -^a podobnejma nesmyslena,ty s tím pak vylezeš na ulici,do vopravdovv 
ho ^věta a lidi na tebe koukaj jak na blbečka.Fakt.Proto vyrukovaly hroma 
dný sdělovací prostředky s myšlenkou,že nebudou tisknout nic vo rapu, pro
tože před ním nemá nikdo respekt.Když se začnem ukazovat v inteligentněj
ším světle,když pudeš po ulici s hlavou vztyčenou a ne sklopenou,tak lidi 
mimo rapovéj svět,si nás začnou vážit a všechno to dostane vyšší úroveň." 
Kool Moe Dee taky cítí,že rapový průmysl musí převzít částečnou odpověd
nost •"Můžem za to všechno minimálně z padesáti procent.Nechci shazovat ji 
ný rappery,který za to vlastně můžou - jako Run DMC,LL Cool J nebo Beastir* 
Boys - ale'je jednoduchý vylézt na scénu a říct - jsem zle j...’’Tahle póza 
námka zapříčinila velký zájem tisku o spor mezi dvojicí Kool Moe Dee / DL 
Cool J.Proč se DL Cool J^eob^evil na "Sebezničení" ? Kool Moe Dee špičku 
je:" Myslím, že z pouličních důvodů.Holt von je ten zlej hoch... "Přesto ali 
napsal DL Cool J rap pro MC Lyte a a Kool Moe Dee změnil názor:"Některý 
rappeři'jsou s to odsunout svý ego na druhý místo ve prospěch mnohem pozi
tivnějšího společnýho cíle."
Mikrofon si bere Chuck D."Vosobně to vidím tak,že je tolik násilí m^zi 
černochama,protože je nedostatek porozumění a nedostatek informací•Škol
ské j systém je píčovina.Tam tě nenaučej,jak si zařídit svůj osud.Amerika 
je postavená na kapitalismu,na zákonu jít do toho a koukat si vydělat.Tak
že my jednou v^padnem ze školy a koukáme,jak bysme schrastili nějaký škva
rky. A nák nemůzem přijít na to,jaký pravidla ta hra vlastně má."
Mluví Daddy 0,"My,dospělí černý Američani,máme jeden vobrovskej problém. 
Ve svejch vlastních domovech nejsme žádný vzor^ pro to,co dělat.Potřebujen 
bejt hrdinové.V hodně černošskejch společenstvích jsou hrdinové kšeftaři 
s drogama,protože maj velký fáro a spousta šperků.Protože náš fotřík vo- 
bvykle chlastá,anebo sedí vzadu v pokoji a poslouchá Anitu Baker,Luthera 
Vandrosse,VestH Williams...ale nás neposlouchá. Ve smyslu, že ani není scho
pné j komunikovat se svým dítětem,ani se stát pro něj vzorem.Pro černýho 
chlápka,kterej maká na poštovním úřadě,je těžký se finančně srovnávat s 
drogovým kšeftařem.Když jseš ale silnej ve svým přesvědčení,můžeš snadno 
přesvědčit .svý dítě,že tudy cesta nevede.Musíme se pro ně stát hrdinama. 
Já to vím.Mám děti.A sem hrdina."
Je zřejmé,že pro tyto rappery - nejmilitantnější a patřící mezi nejpopulá
rnější na světě - je singl "Sebezničení" jenom začátek.Ačkoli řada pochyb 
o tom,že odmítají násilí,bude trvat tak dlouho,dokud budou Public Enemy 
na svých koncertech(nebo KRS-One na obiiech desek)vytahovat bouchačky,po
selství sebevzdělávání a sebezdokonalování vystupuje do popředí hlasitě 
a^jasně.Tito rappeři nechtějí utéct z ghetta,oni ho chtějí předělat.
"Černá Amerika má vymytéj mozek,říká Chuck D,a my,jako dospělí ve snaze 
změnit to,musíme bejt vodpovědný za rozšiřování správnejch myšlenek.

Kool Moe Dee:” Kd^ž je na tebe upřená pozornost spousty mladéjch Američa
nů,který hledaj nějaký vedení,jseš vodpovědnej za to,co říkáš,aby to pro
zrazovalo určitéj druh světovýho názoru.Musíme se řídit příkladama.”

podle zahr.pramenů 
přeložil a zpracoval HonZa



STOKY

Tok Orinoka
Poklidné more s třpitivým odrazem nebe na přelomu veče

ra s nocí. Snad jen několik racků ladně křižujících oblo
hu poskytuje zrcadlovité hladině vzrušení z jejího rela
xujícího spánku. Jejich přítomnost dává tušit blízkost 
země,odrazové rampy pro jejich noční hrátky. Přibývá dal
ší společník,nespatřitelný vánek. Jen záchvěvy moře,mírné 
zčeření,vlnobití,signalizuje jeho přítomnost. Vydal se na jeden ze svých výletů, 
snových výletů lidi,kteří si alespoň ve spánku přejí uniknout ze zaběhnutého všed
nodenního kolotoče,z reality někam do ne známa,nepoznaného,... vysněného.
Vánek beze stínu za svitu tajemného měsíce,míří k nejbližší pevnině. Je jí skalna
tý ostrůvek s jedním starobilým městem,v leččems připomínající,že kdysi tu kotvili 
Špánělé,nesmlouvavý dobyvatelé Amerických pevnin. Míjí pobřežní tržiště s charakte
ristickou vůní ovoce,kličkuje uličkami přízemních chýší chudinské čtvrti,letí tam 
kde ho potřebují...
Za oprýskanou okenicí přízemního domku s cáry zbylé omýtky,spí mladý pár. Drží se 
za ruce se zřetelným úsměvem spokojenosti v tváři. Přilétl si pro ně,ztělesněni 
snu. Myšlenky napojené na stejnou vlnu je v náručí vánku odnášejí pryč. Letí přes 
přístav plný rybářských loděk,něžně pohupujících a vrzajících na mořském příboji. 
Míjí rybáře,kteří si časně přivstali v naději lepších úlovků,stále jich ubývá až 
jim za zády zůstává poslední odvážlivec na rozklížené bárce. Poslední útesy a před 
nimi již jen širé moře. Nechali za sebou své dětství spojené s ostrůvkem s několika 
rozžehnutými svícny a zbloudilými psy.
Letí z domova z něhož nebylo úniku k pevnině bez konců,zdánlivě nekonečnému svobod
nému nedohlednu s velkou částí neobydlených ploch,je to jejich touha být sami,nikým 
nerušeni. S ranním svitem slunce je vánek svěřuje rozpálenému pisku pobřeží a se 
slabým vzdechem se s nimi loučí,nechává je svému osudu.
První se probouzí dívka,její reakce,jakožto záhy se probudivšího hocha,nenasvědčují 

nějakému překvapení,šum toku Orinoka je oma- 
muje svou sladkou vůní. "Zařiáte se podle 
sebe",vnímají zdáli volání,to divoké Orinoko 
vlévající se před jimi zraky do chřtánu moře 
k nim svým tajemným hlasem promlouvá. 
Mají před sebou velké rozhodnutí. Zůstat 
věrni mateřskému moři,civilizaci,nebo se vy
dat napřič toku,vzdálit se silnému poutu vo
lání domova. Stávají se objeviteli nepozna
ných krajin,raději postupují ke kořenům řeky 
jež se jim stala reálným osudem,matkou a ot
cem zároveň. Milují se v rožhaveném slunci, 
koupou v klidnějších zákoutích řeky,porozu
mívají její řeči.
Orinoko je plně pohlcuje a oni uvnitř jejího 
nitra vnímají její šum,stesk,kal i průzrač
nost. Voláni domova se vzdaluje do neslyši
telná,stávají se obyvateli řeky,strůjci ná
lad, žalu, kouzel i malebností. Stávají se

ENYA



poutníky řeky obepínající rozsáhlou Guyanskou vysočinu. Stávají se vlastníky své 
budoucnosti,příběhem jedním z tisíce.

P.S.
Ještě nikdy jsem se nepokusil k vytvoření pocitového příběhu navodit inspi
raci hudbou. K Éému počinu ±ě navodila nesmírně snová,hymnická až éterická 
muzika z debutového alba Watermark (vodotisk),jímž se sedmadvacetiletá Enya, 
vlastním jménem Eithne Ni Bhraonain,představila na samostatné dráze po té, 
co opustila sourozenecké združení Clannad (v gaálském jazyce - rodina),pochá
zející z Gweedoru v hrabství Donegal. Album,které předznamenal komerčně úspěš
ný singl Orinoco Flow (Tok Orinoka),Enya vytvářela deset měsíců o samotě v 
podzemním studiu svého manažera a jako by tato izolace v dobrém poznamenala 
celou desku.
"Lidi mi to nevěří,ale já si v životě nekoupila desku s pop music. Nikdy mě 
žádná ne zaujala.",za to jí vždy lákala hudba,a£ už filmová či taková,která 
k tomuto označení nemá daleko. Svůj rukopis zanechala,převážně na romanticky 
zaměřených filmech,jako třeba Žabí princ režiséra Davida Puttnama,dokumentár
ním seriálu o Keltech a koneckonců mohli jsme ji slyšet i v tolik oblíbeném 
i když trochu teenagerském seriálu, uváděném naší televizí v hlavních večer
ních vysílacích pořadech,- Robin Hood (Poláci to vysílali odpoledne pro děti) 
V jeho průběhu jsem se vždy nejvíce těšil právě na její čistý průzračný hlas, 
doprovázený tajuplnou scénickou hudbou,zaretušovanou do doby příběhu.
V době vysílání Robina mi byl však její hlas ještě anonymní,ostatně asi tak 
jako všem. eS

I. TANITA TIKARAM ............................................ANCIENT HEART
2. ENYA .................................................................WATERMARK
3. U 2 .................................................................... RATTLE AND HUM
4. OFRA HAZA........................................................ SHADAY
5. NEW ORDER ........................................................TECHNIQUE
6. BIG COUNTRY ..................................................THIS PEACE IN OUR TIME
7. OFRA HAZA ........................................................ YEMENITE SONGS
8. DURAN DURAN .............................................. .. BIG THING
9. YAZZ....................................................................WANTED
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12. LAIBACH.............................................................LET IT BE
13. JULIAN COPE ................................................... SAINT JULIAN
14. HOT HOUSE FLOWERS ..................................... PEOPLE
15. PRINCE ............................................................... LOVESEXY

Co právě poslouchám
aneb
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TOP "15" eS

TANITA TIKARAM



KDYŽ MYSLÍM NA U - 2 .NEMYSLÍM NA AMERIKU, 
NEMYSLÍM NA STADIONY,POT,RUCE VE VZDUCHU,ALE 
MYSLÍM NA SVĚŽÍ VZDUCH,FJORDY,SNÍH,LED,ROZLO 
HU,PROSTOR. POUZE MALOMYSLNÍ MOHOU NESNÁŠET 
TYTO OTEVŘENÉ PROSTORY ...

...PŘEDEM VŠE OMLUVIT CHUTÍ,S JAKOU JSEM 
V TOMTO DESETILETÍ ŽÁDNOU JINOU SKUPINU 
NEPOSLOUCHAL ?

ORIGINÁLNÍCH MUZIKANTŮ JE DNxlS POMÁLU. 
KDO VÍC POSLOUCHÁ ROCKOVOU MUZIKU.MŮŽE BEZ 
NĚJAKÉ VĚTŠÍ NÁMAHY NA 9O-ti DESKÁCH ZE STA 
ROZPOZNAT ZDROJE INSPIRACE}UKÁZAT NA PŘED
CHŮDCE, NĚKDY I NA KONKRÉTNÍ DÍLO. A NEMUSÍ 
JÍT O PLAGIÁT,ČI O CYNICKÉ KOPÍROVÁNÍ SOU
ČASNÉHO STYLU ČI REPERTOÁRU. PROSTĚ JSME 
DNES SVĚDKY BEZPRECENDENČNÍHO PŘÍLIVU VÍCE 
ČI MÉNĚ (PŘEDEVŠÍM VŠAK MÉNĚ), TALENTOVANÝCH 
SKUPIN A SÓLISTŮ,PRO NĚŽ JE ČÍM DÁL TĚŽŠÍ 
PŘEKVAPIT VEŘEJNOST NĚČÍM NOVÝM. BEATLES 
VE SVÉ DOBĚ MĚLI JEN PÁR RIVALŮ - KDOVÍ, 
JAK BY SE JIM VEDLO,KDYBY BYLI O DVACET LET 
POZDĚJI,S TISÍCI SOUPEŘŮ NA OBOU STRANÁCH 

ATLANTIKU .....................
Jerzy A. Rzewucki

Magazyn Muzyczny

U2 Od zmateného 
„chlapce" 

k americké
"vřavě" 

Simon Reynolds
Melody Maker

Jiří Černý 
Gramorevue
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S celosvětovým úspěchem alba ’’The Joshua Tree" stouply ambice 
U-?,stát se největší rockovou kapelou světa...ale jakou osobní 
cenu museli zaplatit za svou obrovskou popularitu ?
Ted Miko z časopisu Melody Maker / plátek spadající pod koncern 
ZA 2... /se se skupinou setkal v Dublinu a nluvil s nimi o jejich 
moci a vlivu a o tom jak zamýšlejí rozbít legendu U-2 návratem 
k opuštěnému tradičnímu rocku.

"Chci rozbít ten zkurvený mýtus U-2,zbožštění U-2..." Bono si 
upravuje svůj krabicovitý klobouk a zírá po prázdném parkovišti. 
Za branami manažerského úřadu U-2,uctívači z Irska,Itálie,USA a 
Austrálie,postříkali v minulém roce okolí sprejovými nápisy díku
vzdání a obdivu.Čekájí na znamení.Prodejna desek v dublinu měla 
otevřeno minulou neděli do půlnoci,ve snaze zvládnout davy spící 
před prodejnou na chodníku,kvůli koupi výlisku nové desky U-2. 
Dublin je obléhán celou populací světa masmédií,žebrající o při
jetí u tohoto chlapíka.A co dělá tento chlapík ? Bono stále civí 
kolem dokola po prázdném parkovišti...
"Je to velmi těžké... v tuto chvíli,nevím,kdybych teď mluvil moc 
dlouho,řeknu něco,čeho bych pak litoval" Potřásá hlavou a jeho kra
bice se mu sesouvá na stranu.
Všichni' chtě jí znát Bona."eště přesněji : všichni chtějí znát něco 
dalšího.Jni Bona znají.většina jich zná stále stejnou zásobu omle
tých frází ? Bono - léčitel malomocných,Bono - muž otřásající vlád
noucími,Bono - sociální svědomí rocku,Bono - ctnostný papež rocku, 
Bono - nepřemožitelná hvězda.
Pamatuje se cos řekl ve svém posledním rozhovoru ? "Bono zůstane 
hvězdou,tak dlouho,dokud se nestane proslulým."
"To je pravda"potvrdil Bono.Když Charlie Sheen vedl ve své TV-show 
imaginární konverzaci se mnou,předvád?l jakoby se se mnou potkal - 
řekl : "Řádně zpustošenej a nalítej jsem se zeptal BonarJak to 
děláš ? Jak °" A Bono se ke mně otočil,zabodl oči do láhve a řekl z 

"Tam odpověď nenajdeš..."
To mu vsřte! Poslední den Joshua Tree turné,minulý rok,jsem vyžahnul 
celou láhev,tak že jsem nemoh ani mluvit,ráno jsem pak sám sobě 
udělal kázání.Je to neuvěřitelné ale ono to zabralo.Všechno se změ
nilo .
Bono postává na prázdném parkovišti v Dublinu,usmívá se.Je důleži
té že se mu podařilo udržet věci pohromadě - rodinu,kapelu.Ale ně-kdy 
to nebylo jednoduchý.Cokoli zkurvenýho řeknu,se stane jakýmsi dru
hem státního prohlášení ,něčím vzlášt důležitým.Mohl bych přijít 
na scénu,rozepnout si poklopec a vystrčit svýho "bohouše" ven a 
lidi by si mysleli že to je nějaké symbolické resto,kvůli níXemu", 
Když to říkal vypadal opravdu užasle.On vypadá tak krásn? užasle. 
To by mohlo být tak směšně snadné pro Bona,opustit rezervaci svého 
mlčení a už nikdy se nevrátit.Řyla by to skvělá mýdlově rocková 
opera; mluvčí naší degenerace,který se tolik stará a snaží,začíná 
být příliš populární, a nese čím dál větší tíhu světa na svých ra
menou.Zhroutí se do sebe nervovým vyčerpáním,to všechno jen proto, 
že fanoušci mají přímo masožravou chut na své idoly.Jak krásné a 
dojemnédrama - fanoušci sečitají dny hrdinovy.Naštěstí pro Bona 
zbytek kapely U-2,mu odmítá dovolit sehrát finální ,scény.
Edges "Má své chvěle,jeho charakter je trochu divný.Držíme spolu 
protože hledíme stále kupředu.Když Bono začne příliž podléhat ciz^m 
vlivům - vždycky se najde někdo kdo mu řekne svšichni za jednoho - 
jeden za všechny!

Mžone dělat mnohá srovnání nozi Bonen

Ct osmdesátých .Oba Jsou vyhlašování 



za spasitele rocku.pro tože vykřikovali své otázky z pozadí spo
lečenských tříd.Ale oni studovali své otázky tak poctiv* a peč
livě,že když se dostali na Selo této třídy nemyli řádné odpovědi. 
Nebo spíš nechtěli mít žádné odpovědi jen v*d*li kde nalézt víc 

k vědění.
V různých časech oba vlezli do vany a naříkali :’’Nevím" To je v 
pořádku ale když Strummer vylezl ze záchodu a vyslovil své neurči
tosti, jeho publikum ho poslouchalo jako zmoklý kuřata,tak pokorn* 
jako by byli prázdným displeyem agnostiky. Bono míže být jiný ale 
musí být jasný! Tak on a Strummer společně vzdychali,usmívali se, 
vzali si hamburger,výpravěli další příběh a vyžahli džbán nebo dva. 
Všechno je ted opět o key.Vzdych je naděje.
Adam: Bono míže krásně rychle zmizet.Neni to tak jednoduchý jako 
sex,drogy a rock n roli.Můžeš pod takovým tlakem velmi snadno při
jít o rozum,pod jakým se nachází."
Vím co cítí.Moje Disney hodinky ukazují malou ručičkou na Dambvv 
trup a velkou ručičkou na Mickey Mouseův loket.Je práv* nervy drá
sající olympijský sprint.Bono se vypařil dřív než velká ručička 
polechtala Mickeyho ramena.The Edge a Adam Clayton zmizeli ve stu
diu volném k nahrávání h-strany" Když'láska vstupuje do města" nás
ledujícího singlu po drsném "Desire".
I já budu naštvaný a ztracený bez Paddy.Och! To jsou špatné zprávy 
Nemohu se tomu bránit.Další část špatných zpráv je to že jsem za- 
poměl svoje "steroidy" doma.Dobrá zpráva je to že je nepotřebuji. 
Potřebuji kalkulátor,ačkoliv U-n je krátké slovo.ovsem jen do chví
le,kdy zněném sčítat ohromná. *ísla.Během roku 1980 prodali více 
než JO miliónů desek a stali se číslem l,tém*ř na všech trzích svčb. 
Samotného"The Joshua Tree" se prodalo víc než 11 milionů.loňské 
celoroční a celosvětové turn*, .'neslo přes 16 milion* 11 ber.Oni 
jsou bez debat,nejv*tší kapelou desetiletí a to ve ■’'•šech termách 
a tvarech.
Nové dvojalbum "Rattle and hum" /Drnčen' a bzučení/ je pokus nejvxt- 
ší sv*tově rockové kapely,stát se největší rock n rollovou karelou. 
Obvyklý slovník mnohomluvných přídavných jmen ke zvuku U-?,m*že 
být vyhořen na smeták.Na konci minulého roku jsem se zeptal Adama 
kam mohou U-2 jít dál po~"The J.T." nyní prohlašované za LP tohoto 
desetiletí a co mohou ted d*lat po turné,při kterém hráli rřed 
více než třemi miliony lidí v 15-ti zeních - Adam odpov*d?í zcela 
jednoduše"Kag mužem dál jít ? ...dolů"
Rattle and Hum je nejenom soundtrack k jejich vznikajícímu live 
filmu - Je to téměř promyšlený způsob sabotáže jejich postavení na 
špičce rockové hory.,podkopávájící mýtus U-2. Jestliže Joshua Tree 
byl,použijme Bonovy fráze "velký obraz",pak Rattle and Hum je část 
rychle načrtnutého nápisu uzavírajícího kapitolu II jejich mamutí 
ságy,tím samým způsobem,jako "Under a blood Red Sky" skončilo první 
kapitolu.
The Edge se nachází v jejich oblíbené,utulhé dokařské hospod*. 
Usmívá se.
"To album je upřímné jak chůze po,vodě"řekl."Já mám rád písničky 
ale domnívám se že to jsou pouze úryvky to co d*láme,jako takový 
malý "polaroid U?""
Adam ?"To co jsme mohli udělat,není vypustit tuhle deskua pak če
kat rok,něho rok a půl až přestaneme být tím čím jsme ted /myšlena 
deska J.T./Chtěli jsme udělat n*co mnohem bezprostřednějšího ." 
Bono je stále na parkovišti.Čučí do prázdna.
"Tohle je jedna věc kterou jsme se naučili od Prince,nahrát desku 
a vysrát se na ní."
A protože je to JENOM filmový soundtrack/!? s ním nemohou konkurovat 
minulému triumfu. . . ,x
Edge? "To je pravda,nejsme příliš nadšeni tím,ze to tak je ave mas 
Bono/Ůnažill Jene se nahřát uvolněnou desku,po té kterou se vších- 

ni U? nabažili.



Ve věku kdy každý kdo se snaží stvořit definitivní odlidšt^nou 
filozof ii,kápi tuluje a nebo své názory vyblévá v zářném rozporu. 
U? se pokoušejí dostat zpět do písní lidskost,člověčenství .V čase 
kdy mnoho hvězd z barevných časopisů,se pokouší ztratit ve vlastní 
hudbě,U2 se pokoušejí nalézt sami sebe.Zametli umělost pod koberec. 
Hledají nějaký opravdu přesný způsob výrazu.Nyní odmítají omezující 
předvádění svojí vlastní křehkosti,svojí zranitelnosti."Jsme největ
ší kapela na světě,můžem se seknout a nebude to žádná hrozná událost 
Je to hledání a pronikání!
Adamr"To ^e to co dělá rocknroll rockňrollem.Myslím že rockové kape
ly se nemyli.Je to v dělání písniček a né v jejich přílišném velebe
ní.Rock není něco co si můžeš koupit v obchodě, je to postoj.
Bono?"Která jiná kapela v našem postavení,by se naučila vokály k 
"All along the Vatchtower" pět minut před tím než jde na scénu a 
pak to živě natočila.Žádná jiná.
Žádná jiná.Edge se přestane usmívat:
"Nemyslím si že to byl promyšlený pokus udělat něco jiného,než nahrát 
prostě písničku rovnou z fleku,s takovým množstvím "cítění" jakýho 
se jen dá dosáhnout.Byla to muzika kterou jsme kdysi poslouchali.
Je to jednoduché,Opravdu od "Desire" rovnou k "Love rescue me"l^slím 
si že lidi můžou najít celou haldu potvrzení toho jak je to hozený 
neuvěřitelně rovnou z voleje a neokázale.Pro vzestup předem nevyzna- 
čenou cestou,je každá cesta dobrou cestou.Ještě k "opravdovosti" 
hudby - U2 ted stojí mimo kruh,musí odhalit jizvy a vzchopit se až 
do doby kdy bude moct skrýt svou bolest pod množstvím načerpané síly 
a c i tu.
"Ale v nejistotě je bolest" dodává. Adam
Edger"0d začátku bylo mnoho písní U? vykládáno s pochybnostmi.To je 
věc víry.Víra je nemyslitelná bez pochybností.Bez pochybností není 
žádná víra.
Adamr"Ty stále pokládáš otázky.Část problémů dnešní hudby je v tom 
že lidi se příliš starostlivě zkurveně yyptávaj"
Edger"Tahle kapela je plná rozporů.Píseň "God part II."je Donův oprav- 
d°vej pokus,vyjádřit svoje vlastní vnitřní cítění konfliktu." 
Bono zpívá věci jako-"nevařím že rocknroll opravdu může zmínit svět" 
ale právě Bono je jedním z těch pár lidí,kteří v to ještě vxří.0n 
věří ve zpětnou sílu své'hudby.Kde je zástup tam je i cesta.
"Jistě souhlasím ale né vždycky,to je jen jeho část,chápeš?" 
On také zpívá!"Velebíš svou minulost/když budoucnost tě děsí" 
Většina z těch devíti studiových písní byla ovlivněna nějakou umělec
kou osobností a využila něco z pylana,B.B.Kinga,nebo Bfljy Preston, 
pouze jakýsi nádech.Opravdu konfliktní a přinášející stálé chvění v 
kostech .Úprava a slova písní obsahují, lexikonografii legend od Billie 
Holliday,přes Elvise,Hendrixe,Lennona a Dylana./Opxt někdo kdo podob
ně jako Clash v "London calling" také zamával s ikonama mýtické Ame
riky .U2 se nepokoušejí stát legendou vzpomínek,spíše se snaží uniknout 
z "karantény" slývy.Jsou osamělí.Strhávají ze sebe pozlátko pOp-music. 
Pozlátko které by mělo být odhozeno.Dylan napsal jednu decentní píseň 
tohoto desetiletí /A Bronswille Girl,kterou složil společně se Samem 
Shepardem/ Není tím inspiračním géniem,který zavlní taktovkou a promě
ní masturbaci v mistrovské dílo.Pouze Van Dyk Parksově strunné orchest- 
raci na vzrušující "All I want is You"přidá aroma zvolna dušeného ma
sa uprostřed Americké vlasti.
Adam?"Důvodem úroč se cítíme tak příjemě ve společnosti s Dylanem, 
B.B.Ringem,nebo Keith Richardsem,není to že jsou legendy ale proto
že žijou hraním hudby svého srdce.Když jsme se dostali tam kde jsm^ 
musíme být hodně zamilovaný do muziky.
U2 jsou obklopeni neustálým cvrkotem,vrčení kamer,podivní sledovači 
hvězd,tlačící se fanoušci a uši drásající žádosti.Snad jediná cesta 
jak uchránit skupinu od zasazení do mramoru,je udělat pořádnéj bor- 
del a rozbít tím burácením,tu bublinu slávy.Bono snad ani nedokáže 
zastavit příval otázek po svých motivacích a,cínech,a_e nakonec se 
může Srýt ve stále vzrostající vřavě - rtcknroll jako ochrana před 

myšlením.



My potřebujeme idoly k Obdivování,neboí Oni dokazují že sna se 
nohou stát pravdou.Bono je živým důkazem ,že NĚKDO se může stát 
NĚČÍM.Ale když se staneš součástí něčích snů,jak si můžeš uchovat 
svou vlastní identitu ?
Adam?"Je to něco uvnitř mě, co mi teď nedovolí říct, že nemůžeš. 
Nikdy před tím jsem s tím neměl žádnou zkušenost.Ale začneš si pros
tě tvořit život, takovej jakej chceš a ignoruješ věci Jako Los Anděl
skou hovnopozu.Kdo by chtěl vypadat jako nějaký pitomý panák ?.Mám 
na práci lepší věci. Držím se svý rodiny a jsou lidi, kteří mě kvů
li tomu berou.t
"No já^nevim ale drogy jsou taky docela zajímavý" stále vtipkuje Edge 
"A chtěl bys bejt jako loutka na nitce,jo Edgi ?" Adam čeká ne/odez- 
vu. Edge,si jen upravuje svůj slaměný klobouk...
Pop.Další hroutící se mýtus..
Mnoho ikonistů oslavujících úspěchy UP,dotáhlo svá uctívání až do 
krajnosti.Potáčejí se v extrémech, protože to odpovídá jejich cha
rakteru obsahujícím syndrom občana Kane /Občan Kane - proslulý film 
Orsona Wellse/.Síla která je dohnalak tomu že začli uctívat sochy, 
měla tak malou móc,že se jim skácel jejich totem.
Adam r'JMnoho lidí říká - Oni stvořili svou podstatu, když pravdě
podobně nebyli při smyslech.To je pravda. V okamžiku kdy jse dokon
čili nahrávání jsme při smyslech nebyli.Když cítíte, že je to hroz
ný a zkurvený, tak přestanete dělat.Ale my děláme dál protže jsme 
zkurvený sami."
Edge?"Založili^jsme tuhle skupinu, protože jsme chtěli dslat a hrát 
muziku.Když teď o tom přemýšlím je to pěkně blbá a zkur^ená idea. 
Mnoho lidí zakládá skupiny proto, že,chtějí získat pozici, která je 
smysluplná.Naši idea je úplně staromódní,ale ber jí takovou jaká je. 
Adam?" Náš život nabírá něco z těch extrémů, jako Hendrixův nebo 
Lennonův.Jak máš udržet v rovnováze svou práci se svým soukromým 
životem^ a jak se chceš vyrovnat se zbytkem okolního světa VDokáže 
tě to pěkně rozhasit, když jsi tři měsíce na cest2.Tak jak moc se 
mohou U? pochlubit vyrovnaností ? Když se podíváš Bonovi do očí 
pokaždé během tříměsíčního turní,nemůžeš tam vidět pokaždé to samé. 
Všechny ty posraný kecy, že všechno co chceš dělat je hrát tuhle 
posranou muziku - Jak se s tím máš vyrovnat ?
"A jak se s tím tedy vyrovnáváš ?"
Adam civí do prázdné sklenice: "Jsme už trochu nalitý..." 
Co vám nahnalo takovej strach ?
Edge:"Nikdy nemám strach že začnu psát horší písničky než jsem psal 
dosud.Mám strach, že lidé objeví, že jsme ve všem všudy banda šarla
tánů .Hmm,hmmm.
Pro některý "bouráky" můžou bejt U2 - velebící rock bez sexu nebo 
pokušení,tak málo stravitelný, jako rýžový nákyp bez malinovýho 
džemu / to je Jimův oblíbený/.Ještě když jsou U? ve většině svých 
rockových písní,opravdu asexuální.Oni nahrazují sex a smyslnost 
slavností 3 povznesením.Vyslechnuvší "Pride" máš mít pocit "jdi" 
a né "nřijd".
Adam:"Ne ne,my to samozřejmě příležitostná potřebujem taky.Myslím, 
že jsi nepochopil kolik sexu na desce je.Je tam hodně věcí a je 
těžký s nimi udržet sex pohromadě.
Edge?"Myslím, že je tam hodně poctivé sexuality,kterou shledávám mno
hem zajímavější, než křiklavost typu - "Spinal Tap".To co mě přita
huje je jemná sexualita duchovních písní.Protože je jiná a zašifro
vanější je mnohem dál, než všechno to co je kolem.
Jistě lidé nechodí na koncerty U? proto aby se změnili .Přicházejí 
pocítit je n část něčeho - chvění akordů prochází pokojně skrz 
informační vlnu,cítí jak se jim hrudní koš zvedá ale zřídka kdy se 
pohne jejich svědomí.Jdou se zúčastnit vření,kde všechny tváře jsou 
stejné.
Adam ?"Néé,to je oboji stejná věc - odušev.nělost a sex jsou si veli
ce blízko.Když se pokoušíš dělat sex bez duše, není to sex.Nenx prá
vě tohle rozdíl mezi prcáním a milováním ? Jedno je vyprázdnění se 
na jednxi noc a to druhý nevyčerpatelný spojení.
Adam:"Musíš být schopen dělat obojí cítit i milovat,jinak to nen-



dobrý souložení.To je to co říkáme v našich písních,v podtextu naší 
hudby.Ostýchaví a řádní lidí tQ nazývají duchovní hudbou, ale lidi 
kteří vědí o co jde,tomu říkají sexuální hudba, protože taková je. 
Když na pohovce^přemýšlíš o pojmutelnosti hnědýho leteckýho pytlí
ku,tak nezapomeň že U2 nejsou jen lidi,hledající akordy odpovídající 
tělesná rozkoši a nebeskému zaslíbení ." Lovesexy" je Princova přez
dívka pro boha.A co mohl uhlazený "stehnamačkač" vykonávat bez 
reverenda All Greena.valejíc se v posteli ? Pěkně si můj názor pře
ber.
Na obrazovce se svým "Karlem" nebo bez ně j..., Donova hvězdnost mu 
dovoluje napadat v "Bulet the Blue Sky" televizní Evangelisti jiho
africky režim v "Silver and Gold" a haldy dalších příhodných terčů. 
Ale on také ví, že ta samá hvězdnost,která mu to dovoluje,nosiluje 
nespravedlnost, kterou opovrhuje.Idoly jsou závětí tohoto společenské
ho systému.Je malý zázrak, že Bonův klobouk je bez svatozáře,není 
to jednoduché být Bonem.
Žádná.jiná skupina nezískala tolik, ze svého vystoupení na Live Aid, 
ačkoliv U? samotní byli zdánlivě tak neštastní ze svého vystoupení, 
nebo z jeho pozadí.Přišli o kousek kamarádského společenství.Byl to 
pravděpodobně Adam kdo je stáhl zpět od propasti otázek.Nejprve 
dokončili "The Joshua Tree" a pak se rozpadli, 
"Rozpadli jsme se minulý týden ale já myslim, že už jsme zase zpá+ky 
pohromadě" řekl Edge rozptyíující opravdovost Adamova Odhalení do 
vtípku.
"My se pořád na chvíli rozpadáme,ale druhý den jseme op^t zase ve 
čtyřech" .
Edger"Musím připustit, že teď poslední dobou to s námi bylo mnohem 
lepší.Obvykle býváme nepodajnější,býváme ve všem bouřlivější.Je to 
mnohem snazší být slavnou kapelou,protože ti to přináší mnohem vzc 
svobody.Mnohem těžší bylo udělat prvních pár desek.Střetnutí se 
mohou stát méně divoká,ale kapela stále soutěží s nějakou jinou. 
Někdy jsme dole,skutečně hluboko,hluboko dole.My všichni jsme velice 
povrchní lidé."Polož mi otázku Adame a já ti odpovím poctivě,...a 
padnu"
"Jsi tak dobréj,jak chceš abysme ti vařili ?" 
Edge:"Jistě, je to jediná věc,kterou máme s Enem společnou"Pak ky
tarista uvedl svého "partnera ve zločinu" do rozpaků otázkou?

"Kdy začneš znovu skládat ?"
Adam si odfrkl,srovnal svou čepici a objednal další pití.
Třebaže na psaní písní U? ,má v tomhleokamžiku zásluhu Bono,který 
napsal slova všech,kromě dvou převzatých upravených verzí"Natchto- 
wer" a býtlsáckésjnglové perly "Helter Skelter" .The Edge říká, že 
je to jediná píseň Beatles,kterou maj rádi všichni čtyři.
Je to pobryndaný,nabubřelý,úplně rozčilený a zuřivý, ale to nevadí, 
pro Bona "to tam bylo".Jistě to bylo patrné.Pro úspěch písničky není 
podstatný záměr ale její při jetí .Ještě i tady v Marshall Meluhano- 
vč proslulé čtvrti je prostředí stále poselstvím.Zajisté jestliže 
tvoje lidskost je děsivě strašná /nebo strašně děsivá/ zdeformova
lo jí prostředí.Minulý rok přinesli U? "živou" verzi "Help" právě 
jako zkoušku tohoto.Když jsem Bonovi řekl že v tom byl "smutek", 
usmál se a odpověděl r"pra/děp^dobně ano ale tahle idea je důležitá.", 
Edgei"Bono je vždycky hotovej z Johna Lennona a stále mé rád "Help" 
protože on se domnívá, že tenhle okamžik v jejich kariéře byl velmi 
opravdovou výpovědí.Důvodem proč není na desce je to že to nakonec by
la "smutek" verze.
Né "smutek" ty tím máš být potěšen,to je myšlenkou tohoto alba,je 
to sbírka okamžiků,kdy jsme si o nich mysleli něco dobrého,jako v 
"Still Haven't Found That I Looking For" / s úplně duchovními cho
rály/.Nikdy před tím jsme to tak nedělali.Bylo to jedinečné.Byli, 
jsme právě v Nevj Yorku,přinesl i jsme kazetu s t^mi duchovními cho
ry,když jsme prošli kolem jejich chrámu.Strávili jsme hodinu zkouše
ním,vypadalo to o'key. a tak jsme s tím vyšli ten večer na scénu 
no a je to na desce.Zůstalo to zcela nedotčeno,přesně tak jak jsme 
to zahráli je to tam.
Museli jsme se rozhodnout, co je důležité aby bylo na živé desce, 
aby někdo kdo zaplatí 10 liber,si neodnesl standartní výběr hitů, 
kalkulující s tím, že lidi ty písničky znaj, a mají je rádi.TO



Obvykle vede k vyprodukování nudné desky.Kdo by chtěl "běžnou" 
živou verzi "Vfith or without you ?" Ma desce to má tak co ? 
Na tohle album jsme nahráli kolem tuctu živých vystoupení, 
včetně několika mimosálových vystoupení,jako"Same the Yuppie 
concert in San Francisco" a pomysleli jsme si : dobře, a co teči 
s tím uděláme,jaký by tohle album mslo bejt? Hlavním kritériem 
pro tohle nlhum bylo "je to dobře procítěný - má to šíávu ?" 
Kapela je^v hudební izolaci,to byly hlavní uváděné d*vody pro to 
že U-? teď přijímají kořeny amerického rock'n'rollu a. i když v 
pochybnostech, sahá po etnické inspiraci.
The ’Vaterboys ,Mike Scott a Elvis Costelo odjeli z Londýna pasto
vat kořeny do Dublinu, zatímco slavní Dublinští synové, jak to 
tak vypadá nalezli kořen;/’ v Sun studiu v Memphisu...
Adam r "Myslím že ta cesta začíná tady v Dublinu,s tím co máme v 
naší tradiční hudbě.Posloucháme přistěhovalecké písně a písně 
vycházející z Irské kultury. Stejně tak jsme postupovali v Ame
rice,přes šlechtitelské poradce,kteří byli Irové a pak to smícha
li s černým blues a duchovní hudbou.To není adopce,je to naše 
část.To je to o čem to album doopravdy je - návrat k jednoduchosti 
Proč kráčet zpět ? Proč návrat někam ?
"Protože kdo chce hrát pro stadiony až do konce svýho života ? 
Chtěli bychom si opravdu zahrát třeba v Marguee klubu,to je právě 
to všechno co nám shází - požitek z hraní v kapele a vidět věci 
takový jaký jsou,když jsme pohromadě. To je to co je důležité. 
Né stadiony a světelné bouře a oblítávání kolem zeměkoule." 
Když U-? vznikli chtěli být nějvětší kapelou na světě.Když se těď 
trefili do černého,chtěli by být garážovou kapelou.Taková je sláva: 
Lidé tráví svůj život dožadováním se pozornosti - když toho dosáh
nou tráví zbytek svého života za slunečními brýlemi a brání se poz
nání. U-2 nosí dokonce paruky.Opravdu ironie.
The Edge:"To je ironie života ve slávě,není žádná možnost tomu unik
nout,jak to obejít."
Měli jste už dva singly "Number One"/první na žebříčku hitů/ ale 
kapela byla stále ještě příjemě překvapena,jen pozvolným mírným 
klesáním singlu "Desire" umístěném na špičce hitparády britské... 
Velmi překvapivé...
Edge;"To opravdu není špatné, mít tady singl jedničkou, a ještě k 
tomu takový který je nekompromisní rock a nic takového s Čím se 
chvilkově dobývnj hitparády."
AdamKdybysme byli neznámou kapelou a vydali ten singl, nemohl by 
být nikdy hranej v rádiu. My jsme zrovna tak znudsní tím co se 
tam vysílá /tak si pustte Hvězdu blbouni - pozn. přetl./ Nikdo 
tam "nic" neříká a nikdo tam nehraje pořádně nahlas na kytaru. 
Neně tam žádná osobnost."
Edger"Jako velká kapela cítíme svou vlastní zodpovědnost a kašlem 
na hitový žebříčky jak jen to jde.Shledávám velmi obtížné, najít 
současnou muziku, kterou bych cht?l poslouchat. Nelíbí se mi nic 
ze žebříčků,takže m* v současnosti nezbývá, než poslouchat staré 
vsci.Nelíbí se mi co kolem všech tsch nových kapel je rozpoutá- 
váno umělého plechového nadšení."
Adam:"Nemůžemé opravdu mluvit o tom co se tam děje. My vidíme 
jen co se děje v našem světě."
Dávám jim výlisek desky The Young Gods "L Amourir' a cít^m se 
při tom jako Zulu nabízející královně Matce pozlacenej pár pa- 
r° ž í.
U? jsou mimo dosah.Nevyhnutelně a jsou také nedotknutelní.Jejich 
cena může být snížena ale stále nic nedokáže otřást jejich pořád
kem. Jsou příliš vzdáleni dogmatismu,ve svém snažení,tvrdohlavě udr
žet kulturní most,přes propast let 58 a 88. ,
Adam ?" Ale tak to bylo vždycky,Když jsme v roce 76 byli stále 
nepřístupní, tak to bylo tím.Nikdy jsme nebyli ovlivněni poslední
mi punkovými výboji v Londýně .Vždy cky jsme žili v našem Dublinském 
ústraní, kam k nám věci pronikali nahodile.
Edge: "Říká se že ro cknroll umřel v roce 1° 59 a n? co na^tom je. 
Myslím, že hudebně směřujeme zpátky do doby, něčeho, něčeho,velmi 
křehkého a zároveň přišpendlujícího k zemi.Tohle je na ranních



Glasnost v našich ^adách 
aneb poznámka v duchu fair plny:

"Horem pádem, aneb opravdu neobvyk
le šílený rozhovor.Poskakuje sem a tam, při čemž jeho smysl si na 
mnoha místech na sebe bere velice slušivý maskáč.Navíc třeštící hlav 
brzy ztratí přehled o tom, kdo v tomto pozoruhodném svědectví ze 
života U? je vyšetřující /tedy redaktor/ a kdo vyslíchaný /tedy Edre 
Adam ngbo Bono/ Natož ještě rozlišit,co tedy je vlastně konkrétní 
odpověď a co komentující glosa /oni se v tom MM s těmi uvozovkami 
příliš nemalují.../. Takže nakonec :
Všechny části rozhovoru, které byli "náhodou" pochopeny a přeloženy 
správně - přeložil r

Elvisových nahrávkách.Je to také na některých lidových nahrávkách 
The Bandu.Můžeš to najít v pochybných barech v New Orleansu a na 
podobných místech.Nikdy jsi to neslyšel v Rádiu.Nemůžu začít pod
robně vysvětlovat co to je, ale vím že lidí jako T-Bone Burnett, 
nebo například Dylan, tráv' svůj život hledáním takovýhle muziky. 
Právě tak to teď chceme cítit."
Adam?"Je to svoboda - tak se to jmenuje" o r
Skupina tráví většinu v Los Angeles,připravuje svůj film a sk 
dá hudbu ve studiu.Jakkoli je TA hlavním městem konfliktních ex- 
"tré , z dA sc že e to místo vyti o vhj í c í pT’ i ze oi i - • .
30N0:"LA je divný, dokud si myslíš že LA je divný, tak jsi v pořád
ku.Myslím s i že je divný a já jsem taky zatracené divnéj.
Nemysl'msi že je to pravda.Čím víc se s Bonem potkávám, +fm víc 
mám rád.A tím víc ho mám rád, čím víc se stává, divnějším.Osamčlý 
muž venku,na nějakém parkovišti. Bono má okamžiky kdy zírá skvěle. 
Mívá také okamžiky kdy zírá naprosto idioticky.Jeho největší ctnos
tí je to, že si zřídka plete jedno z druhým.
Edge se v LA stále směje /alespoň to tvrdí/r
"My opravdu nepatříme nikam.Opravdu rád jsem tu strávil šest měsí
ců, protože pro mne to byl jakoby jiný život.Je to krajní mez toho 
kam spěje Západ.A mnoho extrémních příkladů zde ukazuje, kam se 
řítí svět.
Ještě v srdci Tinseltow nu, kdy Bono a spol, zkoumali horš í stránku 
světa, věřili že "každý má příběh k vyprávění" ale má příliš špinavé 
ruce na hledání pravdy.Ale to není pravda.Jen společná kolektivní pr 
pravda může přinést ospravedlnění, všem bláznilo stem které nás obklo 
pují. Pro Bona je klíč v neustálé Lásce.A proč ne ° Láska otevírá 
mnoho zavřených dveří. U? jsou důkazem toho, že pravda je absurdní. 
Ale to je podle mě v pořádku. Mnoho pravdy leží v absurditě.
Edges"Abys napsal píseň musíš něco vědět o lidech.Mnoho zajímavých 
lidí, které jsem potkal v IA,byli vrátní/taky jsem jednoho v LA tj. 
Lobkowitz Area - znával, ale už ho vyhodili - pozn. m6 /, nebo po
uliční tuláci. To je na Bonóyi jedna skvělá, vlastnost - dokáže oprav, 
du pochopit a nadchnout se. Žádná snaha stát se velkým nebo úspěšným 
ale snaha být vždy fascinován...zvláště ženami, ale to tu teď nechci 
rozmazávat."
Adam:"On hledá pravdu v čemkoliv" /no v ženskejch jí tak najde .

-pozn. m 6/
A taková je pravda - nezbývá než vidět, že mýtus Uf je silnější, než 
muž, který ho stvořil.Jinak hojně poslouchám popík a čekám na exploz 
Možná že něco z toho přijde ve filmu..."

ó ano film.Ale to je jiný příběh.Jiný příběh pro jiný týden.Příští 
týden, fakt...............

/ si to v tom Mejkru můžete přelouskat sami,fakt
-pozn. m6  /

The END

Mirek 6
Všechny části rozhovoru, které "náhodou" obsahují drobné omyly,zjev
né chyby,či naprosté demagogie... - špatně pochopili a přeložili r

Ondřej Hejma,Michael Žantovský a Dr.Ivan C.
Děkuji jejich jménem za shovívavé pochopení — Mirek 6





U2 / STORY 1díl

Téměř dva měsíce jsem se "nadechoval” k napsání tohoto 
obsažného článku. Po celou tu dobu zpětných "výdechů" 
jsem sbíral odvahu překonat ani ne tak svojí lenost,jako 
spíše nabýt síly k zdolání tématu,které je mi tak blízké 
až mě pohlcuje,cele zavaluje.
Shodou okolností v den,kdy naše redakce byla též zavalena 
a to protentokrát sutinami části zdi probourané sousedy 
Zoltánem Palúchem a Jindrou Kabátovou,jsem se definitivně 
odvážil i pod přímou hrozbou náznaku blížící se možné ka
tastrofy , nával odpovědnosti k sobě Samému překonat a poku
sit se do detailu sepsat curriculum vitae skupiny,která je 
pro mne vším.

Na přelomu let I980/SI ae Vyšehradská skály otřásaly v základech. To uprostřed teni
sového areálu Citadela "dunila" skupina Zpětná vazba ve které jsem ráčil být bubeníkem, 
... pravda,moc nám to nešlo ale talentu a invence jsme měli na rozdávání. Snad i proto 
(či snad ze strachu z konfrontace) o dva roky dříve stejnojmenná skupina z Dublinu 
raději změnila název na The Hype (Trhák),no a jelikož mé a Bonovi vlny jsou naladěny 
na stejnou notu,snad z obav aby mé to same nenapadlo o zmíněné dva roky později,přej- 
menoval Bono svou skupinu na U2,výraz,který se čte v angličtině stejně jako "you too" 
(ty také) a má připomínat,že vlastně hudbu může provozovat každý. Nápadné shody,že? 
Snad i proto se můžu směle považovat za nepřímého zakladatele skupiny,(vždyt i ta 
nápadná podobnost jmen a přezdívek s jejich kytaristou...) která v posledních třech 
letech dosáhla vrcholu,- je považována za "nej" rockovou skupinu současnosti,má prio
ritu a postavení jak Beatles a Rolling Stones na konci šedesátých,respektivě na začát
ku sedmdesátých let.
To už jsem však trochu předběhl dobu,a tak se vrátím tam kde se začíná psát notoricky 
známá historie,do Irska s tři a půl miliony obyvatel a obrovským státním dluhem,který 
zatěžuje každou domácnost čtyřiceti tisíci dolarů,ještě konkrétněji do Dublinu roku 
1976. Ještě ne ani patnáctiletý Larry Mullen v té době vyvěšuje na jedné z chodeb 
Dublinské střední školy Mount Temple, plakátek s výzvou k založení rockové kapely. 
Následující sobotu se u Mullenů v kuchyni sešlo sedm Larryho spolužáků z nichž vykry
stalizovala slavná čtyřka. Na toho čtvrtého přijatého vzpomíná LARRY: -"A potom dora
zil Bono. Pomýšlel na post kytaristy ale neuměl moc hrát,a tak zkusil zpívat. Jenže 
ani to mu nešlo. Byla to ale tak charismatická osobnost,že k nám od prvního okamžiku 
patřil také. Já jsem byl šéfem prvních pět minut. Když se objevil Bono,přišel jsem 
o funkci."
Dodatečným pátým členem,který obstarával druhou kytaru,byl ještě bratr Edgeho, Dik 
Evans,kter.. záhy odešel a založil dnes poměrně známou kapelu Virgin Prunes. Po jeho 
odchodu se už nikdy sestava nezměnila. Zpočátku se potýkali se stejnými problémy za
čínajících kapel,zejména punkového odvětví,- neuměli hrát a nevěděli co hrát,respekti
vě neodvažovali se vylézt na světlo s vlastní tvorbou a raději se utápěli v bubble- 
gumových popěvcích Bay City Rollers,či příšerných verzích Neila Younga a Davida Bowi- 
eho. Kapela byla na rozpadnutí. Bono byl pesimistou a měl vážné pochybnosti o veške
rém snažení svá kapely,Edge to vše bral jako občasnou zábavu bez sebemenších vyhlídek, 
nejmladší Larry -jinak asi nejvyspělejší instrumentalista počátků- neměl autoritu 
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BONO : "Byli jsme čtyři kluci s hlavami v nebi a nohama v blátě."



a tudíž ani rozhodná slovo,a tak vše zbývalo na bassistovi Adamu Claytonovi,který 
zprvu všechny okouzlil nejen svým hustým vlasem a dlouhým kaftanem ale hlavně opra
vdovou basskytarou a zesilovačem. Omračoval svými "světáckými" zážitky z působení 
v pro všechny neznámá skupině Max Quad Band a teprve,když se ukázalo,že ho z táto 
kapely vyhodili pro absolutní neschopnost,ztratil na vážnosti svých nových spolu
hráčů. Přesto on jako jediný ztotožňoval svou budoucnost s touto kapelou,neúnavně 
rozdmýchával zápal zejmána Edgeho a Bona a snažil se získat nové konexe,upoutat 
pozornost lidí,kteří mohli kapele usnadnit cestu vzhůru.
Záhy U2 poznali,že napodobováním cizých vzorů cesta nikam nevede,a tak se rozhodli 
výhradně pro vlastní tvorbu. Autorský tandem vytvořili Bono a Edge,texty se staly 
Bonovou záležitostí. Celou metodu skládání nové písně popsal Edge takto: "Dostaneme 
kamenný kvádr nebo chcete-li tři kusy kamene a tečí je na nás,abychom je otesali do 
konečné podoby. Nepovažujeme za nejdůležitější melodii,akordy ani text,rozhodující 
je pro nás nálada,atmosféra. Adam a Larry se na výsledném zvuku podílejí vymýšlením 
linek basová kytary a bicích."
V březnu 1978 se dostavil první povzbuzující úspěch. U2 vyhráli soutěž amatérských 
rockových kapel konanou v Limericku a kromě finanční odměny obdrželi i pozvání do 
studia na natočení demosnímků.
Několik týdnů po té tedy poprvé vstoupili do nahrávacího studia společnosti CBS, 
kde měli natočit až deset skladeb,vše však brzy krachlo. U2 byli nervózní,křečovití, 
potýkali se s technickými nedostatky,bylo jim též vytknuto,že nedokáží přenést at
mosféru koncertů do studia a kromtoho byl tu ještě Larryho otec,který považoval sy
novu přítomnost ve škole za důležitější ...
I přes tento neúspěch se však vývoj nezastavil a naopak začínal nabírat obrátek. 
Stále častější koncertování (též třeba jako předkapela Stranglers) a na konci roku 
1978 první manažer zvučného jména Paul Mc Guiness. Jeho strategie byla opatrná ale 
správná,- U2 nechtěl poměřovat pozicí na domácí scéně,bral na ně od začátku "světo
vý" metr. Větší publicita,reklamní kampaň,druhá návštěva studia aneb dokonale při
pravená půda pro první singl. Vyšel v září 1979 u CBS a poněvadž na něm byly tři 
skladby,obdržel názvu U 2 3. Následovala první škatulka publicistů - new wave,pří
mo příznačné pro tu dobu,kdy se punk a vůbec všechno okoIo co nebylo nářez a přitom 
to bylo rychlé,sdělné a přímočaré,házelo do módní nové vlny. Adam Clayton na to 
trefně odpověděl: "My nechceme být propagátory nových směrů. My chceme nové směry 
vytvářet." A já dodávám ,- myslím,že to byli právě oni kvůli nimž se vyskytl nový 
a přitom tak prostý termín "guitar rock".
Postup k výšinám pop music již nemohl zastavit ani fakt,že šéf Cl označil kapelu 
za neperspektivní,čímž se neprozřetelně zbavil svých největších příjmů budoucích 
let. V březnu I960 vydávají již pod značkou Island svůj druhý singl,následují dal
ší dva a v říjnu konečně i debutové album BOY (Chlapec).

EDGE - LARRY - ADAM - BONO



Vzniklo pod producentským dohledem Steve Lillywhitea (později i Simple Minds, 
Big Country a j.) a přináší vedle šesti zčásti přemixovaných koncertních a sing
lových trháků,jako kupříkladu I Will Follow.Electric Co,Out Of Control i několik 
novinek vzniknuvších těsně či uprostřed natáčení. Boy hravě překonává obavy,že 
neposune laiku výše než živá vystoupení a nad kolekci jedenácti písniček jej po
vyšuje vnitřní síla,pnutí,semknutost a ucelený názor. Přímo revolučním je i fakt, 
že v době odchodu křiklavého punku a nástupu rádo-by svalnatého metalu je album 
Boy symbolem útěku z tohoto siláckého světa. Z obalu na vás hledí dětská tvář 
plná nevinnosti,čistoty a zmatenosti,jako-by symbol,protest proti pozerství veš
kerých těch Mejdnů,Pápplů,Flojdů. Podobně by se dala charakterizovat i hudba a to 
i přes to,že je přímočaře dravá. Dominantní Edgeova kytara okouzluje nejen zvukem 
ale i tím,že takhle nikdo předtím ještě nehrál,dalším trumfem je Bonův osobitý 
a vášnivý hlas. Vše je silně atmosférické aniž by to bylo podbízivé,do průhled
nosti to má mnohem dál než většina prosadivších se albových počinů toho roku. 
Neoddiskutovatelný je i fakt,že deska je tak bohatá (což rozhodně nekorensponduje 
s poměrně jednoduchým a jednostranným využitím těch nejobyčejnějších nástrojů), 
že je nesmyslné vybírat z něj nejlepší písně. Nástup U2 je označován za impozantní.

BOY
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Britský hudební tisk s údivem konstatuje : "Mladí kytaristé dneška 

už nechtějí hrát jako Jimmy Page. Chtějí hrát jako The Edge."

I přes kladně přijetí desky u kritiků,však Boy nevyvolává zas tak velký ohlas 
jak by se mohlo zdát. V anketách toho roku vládne hard rock a metal reprezentovaný 
Saxonem,dívčí skupinou Girlschool,nástupujícími Iron Maiden a stálicemi jako třeba 
Van Halen,Plant,Gillan.
U2 sbírají úspěchy především doma a co je velmi překvapivé,- na svém prvém zámořs
kém turné,odehrávájícím se po malých sálech amerických velkoměst. Překvapivé dle 
mého názoru proto,že Američané vždy vezmou za své jen to,co objeví a zpopularizuje 
Evropa,zejména co se týče britské scény,sami málokdy "nacházejí" talenty.
Tentokrát je tomu tedy naopak,a tak U2 se vracejí zpět s velkým halasem a Evropa 
poprvé čte podrobné životopisy jednotlivých členů.
PAUL HEWSON (10.5. I960) se narodil v Dublinu v rodině katolíka a protestantky,což 
je na irské poměry dost nezvyklé. Svou přezdívku Bono Vox získal už v dětství od 
kamaráda,kterého k tomuto činu inspiroval reklamní poutač. Než se Bono dozvěděl,že 
přezdívka v latině znamená Dobrý hlas,dávno z ní druhé slůvko vyškrtl.
"Byl jsem takovéj grázl",říká. "S bráchou jsme se pořád prali. Myslím,že na kuchyň
ské zdi je dodnes zaschlá krev. Jednou jsem po něm dokonce hodil nožem. Netrefil 
jsem se." V patnácti mu nastaly horší časy. Na pohřbu dědečka dostala jeho matka 
mozkovou mrtvici,které záhy podlehla a on zůstal sám s otcem a o osm let starším 
bráchou. Dal by se čekat zlom,který by z pouličního darebáka udělal navíc ještě cy
nika, on se však obrátil na náboženství a smysl života začal hledat v rocku.
Naopak nenapravitelným "grázlem" byl vždy ADAM CLAYTON (13.3. I960). Pochází z an
glického Oxfordu,vyrůstal však ve východní Africe a teprve o několik let později 
se přestěhovala jeho rodina do Dublinu. Již od mládí byl výstředním fakanem strhá
vajícím na sebe pozornost lumpárnami a nedalo mu ani moc práce vysloužit si vizitku 
"problémové dítě". Jeho prospěch se přechodně zlepšil pouze v době,kdy mu rodiče 
slíbili za lepší známky basovou kytaru,když ji dostal šlo to s ním opět dolů.
Bono: "Ve třídě si dělal co chtěl,mnohdy si i během vyučování uvařil kávu a neruše
ně si ji popíjel. Často nosil skotskou sukni a jednou,když byl natolik vzrušen zkou
šením u tabule se i celý vysvlékl."
Pravým opakem Adama byl vždy DAVE EVANS (8.8. 1961),narodivší se na Waleském venko
vě. Spořádaný,zamlklí,- typický "šprt" třídy. Přezdívku Edge (okraj,hrana),dostal 
údajně za jeho schopnost vidět věci z odstupu,od postranní čáry. Do Irska se přestě
hoval s rodiči,když mu byl rok a zajímavým faktem je i to,že jeho otec dodnes zpívá 
první tenor v Dublinsko-Waleském pěveckém sboru. Jako dítě rodiny protestantů se již 
na základní škole dostal mezi "katolickými" spolužáky do role outsidera.
Toto osamění ho přivé llo ke kytaře ...
Teprve čtvrtý člen LARRY MULLEN (31.13. 1961) je rodilý Dubliňan a svou katolickou 
vírou odpovídá představám o "správných" Irech. Od devíti let bušil do bicích a střá
dal peníze na vlastní soupravu. Od roku 1971 se svému nástroji učil u bývalého zná
mého bubeníka Joea Bonnieho a jeho prvními angažmá byly národní pochodové kapely.
Dodnes je jediným členem U2,který zná noty a tudíž je využíván i jako "tlumočník" 
mezi zvukovými mistry a U2 při práci ve studiu.
Perličkou je skutečnost,že jeho otec studoval v kněžském semináři a kdyby jednoho 
dne neprocitl v zjištění,že ženské přirození je poutavější než platonická láska v 
neexistujícího,tak by tu vlastně ani Larry nebyl,... no a kdyby tu Larry nebyl,co 
by se stalo,co by to mělo za následek,ptám se ? a odpovím si sám,...asi by ani ne
mohl vyvěsit ten poutač na nástěnku školy a tudíž tu U2 ani nemuseli být...



Záhy po návratu z USA,začínají U2 točit druhé album,jež provází na dlouhá léta 
poslední velká krize uvnitř kapely,která mohla rodící ae dílo zpřetrhat.
BOtíO k tomu s odstupem času říká : "Po natočení alba Boy jsme celé dva roky nevědě
li,jestli vůbec chceme být v rockové kapele. Vyjížděli jsme na turné a kažiý večer 
si připomínali,že musíme hrát tak,jako kdyby to byl náš poslední koncert.
A někdy jsme vystupovali s takovým pocitem proto,že to opravdu mohlo být naposled. 
Steve Lillywhite vždycky říkal -Dělejte svou práci- , ale dělat svou práci bylo 
přesně to,před čím jsme utíkali. Chtěli jsme dělat cokoli jiného - v té době nejspíš 
zřídit útulek pro hladovějící. Tak jsme tehdy uvažovali."
Druhé album však přeci jen vychází a nese název měsíce vydání - October.
Jeho hlavním tématem je svár dobra a zla v člověku a jeho myšlenka a hloubka je mno
hem vážnější než na prvém albu. Také zvukově je October pestřejší,je na něm použito 
několikero akustických nástrojů (piano,tympány,trubka),je vyzrálejší,stylisticky 
dokonalejší,melodičtější i když třeba ne tak nápadité a spontánní. Je na něm více 
balad,kompozic čerpajících z irské lidové tradice,je zde i první obrovský hit - 
Gloria. Zkrátka latka se posunuje výše a s ní narůstá i počet příznivců skupiny.
V závěru roku 1981 U2 hrají v osmnácti vyprodaných sálech v Británii a znovu se vy
dávají do USA. Tentokrát tam už ale nehrají po klubech...



3 část - WAR
BONO : "War byla naše reakce na celý ten ne©romantický shon,na 

mentalitu vycházející z coctail party. Vědomě jsme obnaži
li zvuk až na holou kost - vtěsnali jsme jej do třech vel
kých písmen WAR a třech základních barev. Toto album nám 
bylo vyčítáno,ale to samé je možné říct o Johnnu Lennonovi, 
který prošel podobnou etapou,nebo o Bobu Dylanoví,o jeho 
ranné tvorbě ... Masters Of War a tak dále. Bylo to prostě 
období,kterým jsme museli projít."

Někdy na přelomu roku 1982 se poprvé Bono setkává tváři v tvář s ministerský 
předsedou Garrettem Fitzgera1dem a svou osobností .vyvinutým slovníkem a gestikula
cí ho nadchne natolik,že je záhy přizván do vládních výboru zabývajících se otáz
kami nezaměstnanosti. Jako-by symbol let příštích,kdy se "jůtománie" či "Bonománie" 
rozroste natolik,že stačí aby Bono cokoliv třeba i přihlouplého prohlásil n$ veřej
nosti a hnedle se v tom hledá význam,smysl,moudrost. Zároveň tím začíná nová etapa 
U2,politicky i hudebně.
Na konci téhož roku opět ve studiu Windmill Lane 
se začíná natáčet třetí album a navzdory prohlá
šením, že ze žádnou kapelou nebude točit víc jak 
dvě desky,Steve Lilliwhite zůstává a tím se výz
namně podílí na,do té doby největším komerčním 
úspěchu skupiny* 
Deska WAR vychází v březnu 1983 a z jejího obalu 
se na vás znovu dívá mladší bratr Bonova přítele, 
Peter Rowen. Tentokrát to však už není nevinná 
dětská tvářička,ale pěkně rozlobená,zachmuřená... 
Význam nehledejme v tom,že by snad dítě bylo sym
bolem hrozby války,ale spíše obětí civilizace, 
naivní dětskou nadějí ve vítězství zdravého rozu
mu,svědomím,které uvádí na pravou míru BONOs 
"Vstupujeme do zcela nové epochy - děsivého obdo
bí,které je pravděpodobně příbuzné období průmys
lové revoluce. Masová nezaměstnanost,stroje nežá
dají vyšší platy,nestávkují,pracují sedm dní v 
týdnu,dvacet čtyři hodin denně. Množství lidi 
ztrácí práci. Je to problém. Ale jsou i duševní 
záležitosti - zvraty v duševním životě. Co dál 
dělat ?" 
Zvuk alba v porovnání s předchozími je mnohem 
rozvinutější. V některých pasážích se vrací až k 
dřeni,syrové struktuře,agresivní drásavosti,vyzd
vihnutým kulometným palbám bicích. Válečný rytmus 
je cítit z několika skladeb,zejména úvodní Sunday 
Bloody Sunday. S písněmi podobného charakteru tu však kontrastují něžné s vírou 
v naději zahleděné lyrické písně,jako třeba New Years Day,Drowning Man či závěreč
ná balada "40". Pestré aranžmá zavádí skupinu do dosud jimi neokušených poloh.
V jednostraném charakteristickém zvuku U2 se objevují prvky funky (Two Hearts...), 
perkusemi nadchnutý afropop (The Refugee),větší prostor na desce dostávají pro 
dřívější U2 netypické nástroje,jako piano,syntetizér či obyčejná trubka. Bonův 
zpěv je tu vzdorovitější.naléhavější ale i krotší,náladově rozšířenější.
Výsledný efekt celého díla dosáhl očekávání.album War debutovalo na prvním místě 
britské hitparády,v desítce se udrželo několik měsíců,čímž posunulo U2 definitivně 
do světové extratřídy.



TEXTy × WAR
Nemůžu dnes uvěřit zprávám,
Nemůžu zavřít oči a nechat to zmizet, 
Jak dlouho, 
jak dlouho budeme muset zpívat tuto píseň ? 
Jak dlouho ?
Dnes večer budeme jako jeden člověk. 
Rozbité flašky pod nohama dětí 
Tály pokrytý konec ulice 
Ale nechci vnímat bitevní voláni 
Staví mě to zády, 
staví mě to zády ke zdi.

Neděle,krvavá neděle 
Neděle,krvavá neděle

A bitva právě začala
Je hodně ztrát,ale řekni mě,kdo vyhrál ? 
Zákopy vykopané v našich srdcích 
A matčiny děti,bratři,sestry odtrženi.

Neděle,krvavá neděle
Neděle,krvavá neděle

Jak dlouho, 
jak dlouho budeme muset zpívat tuto píseň ? 
Jak dlouho ?
Dnes večer budeme jako jeden člověk
Dnes večer,dnes večer.

Neděle,krvavá neděle 
Neděle,krvavá neděle

Setři slzy ze svých očí
Setři si slzy
Utři své zakrvavené oči

Neděle,krvavá neděle
Neděle,krvavá neděle

A je to pravda,že jsme imunní
Když pravda je výmysl a televize realita, 
A dnes miliony pláčou 
Jíme a pijeme a oni zítra zemřou 
Opravdová bitva právě začala 
žádá se vítězství Ježíše 
V neděli,krvavou neděli 
Neděle,krvavá neděle.

Pád,vzestup a... pád,vzestup a ...
Světla planou na obloze
Od východu k západu,činíš se nebo umřeš 
Jako zloděj v noci
Vidíš svět ze světla svíčky

Pád,vzestup a... pád,vzestup a ... 
U apartmá na Times Square, 
Můžeš se shromáždit kdekoliv 
Třímals výkupné,k čertu s placením 
Revoluce každý den 
SSSR,NDR,Londýn,New York,Peking.
To jsou loutky,to jsou loutky, 
které tahají za struny

Řekni sbohem,řekni sbohem 
řekni sbohem,řekni sbohem 
Trvá to vteřinu,říct sbohem 
Zmáčkni knoflík a zatáhni zástrčku, 
řekni sbohem

Pád,vzestup a... pád,vzestup a ...
Vyrábějí atomovou bombu
Vědí odkud přijde ten tanec ?
Ano,vyrábějí atomovou bombu 
Chtějí,abys zpíval s nima 
řekni sbohem.

Vše je v klidu na novoroční den 
Svět v bílém se dostává do pohybu 
A já chci být s tebou 
být s tebou noc a den 
Nic se nezmění na novoroční den 
Budu zase s tebou 
Budu zase s tebou

Pod krvavě rudým nebem
Zástupy se shromáždily v černé a bílé 
Ovinuté paže několika vybraných 
Noviny říkají, 
říká se je to pravda,je to pravda 
A můžeme prorazit
Ač roztženi ve dva,můžeme být jeden člověl 
Zase začnu,zase začnu
Ach,možná je to pravá chvíle
Ach,možná dnes večer
Budu zase s tebou,budu zase s tebou

A tak se nám říká,toto je zlatý věk 
A zlato je ten důvod,proč vedeme válku 
Ač chci být s tebou 
Být s tebou noc a den 
Nic se nemění na novoroční den.

SUNDAY BLOODY SUNDAY (NEDĚLE KRVAVÁ NEDĚLE)

NEW YEARS DAY (NOVOROČNÍ DEN)

SECONDS (VTEŘINY)

Trvá to vteřinu,říct sbohem 
řekni sbohem
Trvá to vteřinu,říct sbohem 
řekni sbohem, 
řekni baj baj,kam tecL jdeš ?



4 část

BONO : "Bílá vlajka v mé ruce na koncertech má ukázat universální a pa- 
cifistický charakter rocku. Stejně jako během vystoupení objímám 
nějakou fanynku,stejně objímám všechny. Nejen jednu osobu. Objímám 
celý dav. Všechny,kteří přišli na nás."

Na podzim 1983 vychází krátké půlhodinové živé album Under A Blood Red Sky (Pod krva
vě modrou oblohou),přinášející kolekci písniček I Will Follow a Electric Co z prvé 
desky,Gloria z druhé,Sunday Bloody Sunday,New Years Day a "40" z třetí a konečně dvě 
novinky,které na studiové desce nikdy nevyšly - II o’clock Tick Tock a Party Girl. 
Skladby jsou natočené na několika místech nového turné po USA,pod dohledem následníka 
Lillywhitea,- Jimmy Lovina a jsou zčásti využity na prvním celistvém videu U2,jenž 
se objevuje na pultech na počátku následného roku.

LIVE AT RED ROCKS hodinový koncertní videozáznam zachycuje kapelu v prvotřídní uvolně
né formě bez sebemenší známky křeče.

UNDERA 3L00D RED SKY



Celý film začíná detailním záběrem na tvář mračícího se chlapce z obalu desky War, 
načež nás prostřih režiséra, jednou z pěti kamer .seznamuje z vrtulníku s místem ko
nání. Letíme od nejbližšího města jímž je Denver ve státě Colorado,typicky americ
kou rozlehlou pustinou až k nedalekému přírodnímu amfiteátru,jak stvořenému pro 
romantické představy válek mezi indiány a bílými tvářemi. Po celou tu dobu obrázek 
kupodivu nedoprovází žádná studiová skladba hlavních hrdinů večera ale krásný hlas 
Enyi (profil na jiné straně),tehdy ještě členky skupiny Clannad,která má s tvorbou 
U2 společného snad jen to,že obě skupiny pochází ze stejné země.
Po^té je již zvuk i obraz čistě autentický. Sychravé počasí,nevíídno,občasná pře
háňka, bednáci,pořadatelé se sugestivně snímnutým stíráním přehršle vody,zkrátka 
symbolická atmosféra pro dokreslení představy o skupině U2,- žádné nablýskané poz
látko,dotčené,že mu prší na chocholku ale chlapci do pohody i nepohody.
A už přibýhají,na jejich zevnějšku převládá černá a parádně se jim kouří od huby 
-"páni tam musí bejt ale klendra'.’.." Okamžitě si získávají publikum,které brzy za
pomene na rozmary počasí a dostane se do tranzu hned při první typické "stadiónov- 
ce",koncertním hymnusu Surrender. Bono záhy padá po zádech do publika,vědom si své 
výjimečnosti a kapela prodlužuje skladbu,dokuS se největší hvězda nevrátí zpět na 
podium. Na nejvyšších bodech okolních skal osvícených podmanivě krvavě rudou,již 
vzpláli tři obrovské pochodně a je tu další pecka,- Seconds. Edge přitakává druhým 
hlasem,až se vkrádá myšlenka,že by vlastně zpívat mohl také,jenže U2 mají asi pří
liš přísně rozdělené karty. Další hymnus Sunday Bloody Sunday,charakteristický vi- 
deoefekt Bonovy hlavy v plamenech,roztáčí ještě více strhující tempo. Bono přináší 
bílou vlajku a za vojenského rytmusu s ní pochoduje až k okraji pódia,kde ji vzty- 
čuje. Je neuvěřitelně rytmicky pohyblivý,takový sebejistý pořízek,bohatýr,zkrátka 
vojevůdce se vším všudy.
Nastává chvíle uvolnění,chvíle pro uvolnění jak energických muzikantů,tak unášené
ho publika. Pianová záležitost,nejprve v úryvku z balady October a po té v New Years 
Day. Také se dočkáme nepříliš častých delších prostřihů na basáka a bicmena, "dříče 
v pozadí slávy". Tempo se rozjíždí opět až při prvním velkém singlovém hitu skupiny 
Gloria, Edge ova kytara zvonivě drásá jící, dokonale ladí se skálami obepínajícími pó
dium a Bono stále častěji provokuje publikum k sborovému zpěvu. Ostatně diváci,kteří 
moc dobře věděli na co jdou,tuto skutečnost rádi vítají a zpravidla každý prostřih 
kamery do publika svádí k pocitu,že většina z nich zná ty nejproslulejší a nejchyt- 
lavější texty nazpaměl. Při deváté písni si Bono neodpustí svůj obvyklý taneček s 
vyvolemou z publika a o tom,že je to i silák svědší fakt,že tak velkou a ne zas to
lik štíhlou dívenku (dobrých pětašedesát kilo)v závěru roztáčí kolem sebe.jako kdy
by držel malé dítě.
I Will Follow další bomba v repertoáru U2,řekl bych - jejich jednoznačně nejtypič
tější skladba (jako-by ty ostatní se už jen rozvíjely z jejího základu,z její podsta
ty.) Následuje už jen přídavek "40",balada rozjetá bassou a končící bicími. Nejprve 
odchází Bono,když ho následují ostatní,vrací se a za monotónně stálého rytmu bicích 
rozdmýchává diváky ke zpěvu. Bez mikrofonu,sborově snad z komplet celým publikem 
zpívá refrén a brzy se přidává i kytara Edgeho. Další odchod je již konečný a my si 
jen opět za doprovodu Enyi můžeme na titulkách přečíst zhruba třicet jmen,které se 
na celé realizaci tohoto famózního koncertu podíleli.
Několik týdnů po premiéře je označováno LIVE AT RED ROCKS,odbornými kruhy za "nej
lepší koncertní záznam všech doh."

pokračování příště



Zatímco 39 avět chystá na jedenácté album CURE,nazvané DISINTEGRATION 
(dezintegrace,rozklad).Robert Smith uzavírá své interview s New Musical 
Expressem,reprezentovaným Jamesem Brownem,vyprávěním a americkém sklonu 
k výstřelkům,životě na venkově a ...

"Leju do sebe další pivo,Grolsch - je to pěkná sračka."

Nejen americká braková literatura,ale celý svět si stírá rtěnku od mlaskavé- 
ho polibku poslední desky skupiny. Jak se jim mohl tak báječný kousek povést ? 
Zkuste si jen poslechnout všechny jejich příznivce,když uslyší Lullaby (Uko
lébavka) a nemusíte hledat odpověó.
Vzestup popularity Cure byl zvláštní. Záblesk inteligence v temnotách povr
chnosti (kéž by se ho českoslovenští příznivci dočkali i v oblasti politic
kého a veřejného života naší těžce zkoušené vlasti !) Co je pro Cure příznač
né ? Nikdy se nebáli experimentovat. A co se image týče,žádné zvláštní si až 
do svého Čtvrtého alba nevytvářeli,dnes je ovšem (a zvláší Smithovo,- verti
kálně vyčesané vlasy,rozmazaná rtěnka) tak charakteristické,že by jim britský 
průmysl zaměřený na módní výrobky mohl děkovat za účinnou pomoc při svém oži
vení.
Navzdory tendencím chápat Cure jako součást světa zdání,kde lidi hledají únik, 
Smith pravidelně využíval skupiny jako prostředku k získání peněz pro organi
zace s politicky a společensky angažovaným zaměřením,ale nikdy se v rámci sku
piny nepokoušel v této oblasti o tvůrčí přínos. Cure vystupovali na dobročin
ných koncertech pro Greenpeace,pro duševně postižené,pronásledované homose
xuály a CND (kampaň za jaderné odzbrojení),ale v textových přílohách jejich 
alb nás takové záležitosti do očí nikdy neuhodí.

"Hudba Cure není jasným odrazem světa skutečnosti,v čemž je podle mého názoru,její 
síla. Hudbou,která má sociální a politický náboj,se cítím téměř uváděn do rozpa
ků. Připadá mi to příliš rozbředlé na to,aby se to dalo přijmout - nemá to smysl. 
Smysl by to snad mělo za předpokladu,že by určité procento publika byli úplní kre
téni a potřebovali by se seznámit s elementárními problémy tohoto světa. Na to 
se necítím být dost způsobilý. V tak důvěrném styku s normálním světem zas nejsem."

"Pořád potkávám spoustu lidí,které jsem poznal před vznikem Cure a teá jsou z nich 
doktoři a bankovní úředníci a líbí se jim Dire Straits a myslím,že mě litují."

Jednou z nejpoučnějších zkušeností byl v poslední době pro Smithe čas stráve
ný nahráváním na venkově. Ohromen svobodou,rozplývá se nad takovým životem 
nadšením. Bubeníkův venkovský dům se stal pro partu Londýňanů útočištěm před 
splašky velkoměsta,a tak se zde pustili do natáčení dalšího alba. K obsluze 
patnáctičlenné společnosti sehnali místní matku s dcerou.

DISINT

CURE
15.4.89 NEW MUSICAL
 EXPRESS

DEZINTEGRACE NEZTRÁCEJÍ 
PŘITAŽLIVOST



"Zprvu měly dost obavy z toho,jak se k nim budeme chovat,ale ke konci si nás 
oblíbily,ačkoliv náš životní styl jim pořád připadal zvláštní.
Být při nahrávání pánem svého času je báječné - když jsme se rozhodli vypadnout 
a podniknout něco uprostřed noci,tak jsme to mohli udělat. Prostě jsme nasedli 
do aut a někam vyrazili."

V získání celosvětové slávy Cure napomohlo,že Amerika se náhle zbavila 
svých předsudku a přitiskla je na svou hvězdami se blyštící hruá. Zatímco 
k vytvoření jména v Británii,potřebovali v roce 1983 hity "Let's Go To Bed" 
(Pojíme do postele) "The Walk" (Procházka) a"Love Cats" (Kočičí láska), 
Smith si uvědomil,že v Americe může skupině zajistit cestu k úspěchu jedině 
dobré video. V Jižní Americe byl vzestup Cure opravdu mocný,a i když Gothové 
se už najdou všude,většina z ohromného publika na ně šla jako na klasickou 
singlovou kapelu.

"Pokud jde o Státy,tak tam obecně platí,že čím je skupina decentnější,tím hůř tam 
proráží. Poprvé jsme do Ameriky jeli před devíti lety,jen abychom mohli říci,že 
jsme tam byli. Byli jsme undergroundovou kapelou se silným zázemím v některých 
městech,kam jsme se vždycky mohli vrátit. V Chicagu jsme hrávali v klubu pro 250 
lidí a divil jsem se sám sobě,proč to vlastně děláme,ale když se nyní ohlížím zpát 
ky,tak to byla báječná legrace. Dělali jsme vůbec spoustu hrozných věcí. A pak 
tu bylo to bizarní období kolem "Love Cats",kdy jsme najednou začali jezdit na 
Západní pobřeží a hotely byly obklopeny ječícími lidmi. Bylo tak zvláštní dospět 
k tomu během půldruhého roku od dřívějších koncertů,které byly plné napjatě sle
dujících chlápků s bradkama."

"Myslím, ž^bylo docela fajn udělat koncert Cure,kde bych nezpíval. Na našem posled

ním turné jsem párkrát,když jsme měli pokračovat a zahrát přídavek a ostatní už 
byli na pódiu,vklouzl do saka a vyšel dopředu,jen abych se ujistil,že všechno vy
padalo a znělo O.K."

Jestliže má Smith sklony vytrácet se na vlastní pěst na turné,jeho kapela 
si musí být více než vědoma toho,jak je pravděpodobné,že by se mohl vytra
tit a udělat sám pro sebe nadobro. Zalíbení s jakým líčí pocit ovládnutí 
hudby,kterou dělá,by tomu spíš nasvědčovalo,nicméně při Jeho případném roz
hodování by zřejmě zaběhlost celé sestavy hrála svou roli.
Pro nás může být zajímavé a potěšitelné,že z chystaného celosvětového turné 
přikládá Smith zvláštní význam koncertu v Budapešti.

"Cesta do Budapešti by měla být opravdu osvobozující událostí."

V poslední době Smith také přemýšlí o tom,co udělá se solovým albem,které 
nahrál a jenž je připraveno k vydání.

"Pokaždé,když udělám další album,říkám si,zda má cenu ho vydávat,protože vzhledem 
k tomu,že je dělané doma,mohl bych si ho nechat pro sebe. Mám pásky s materiálem 
na kterém jsem dělal jako na solovém albu a který mám už dva a půl roku. Je čím 
dál víc směšnější vynášet to ven a nechat to poslouchat jiné lidi.
Představ si,že když zpívám ve svém vlastním studiu,vymýšlím si posluchače,publi
kum. Ne jako soubor abstraktních povah,někteří z nich jsou skuteční, a když zpí
vám,vždycky je mám na paměti,pro jistý typ písně mám vždy toho samého člověka. 
Vím,že si nakonec desky poslechnou,ale nevědí,že když je nahrávám,myslím na to, 
jak je poslouchají. Vždycky zjišfuju,co si myslí a dost často se jim ty písně 
nelíbí."

Samotářská osobnost,která tvrdí,že od té doby,co je v kapele,získal si má
lo opravdových přátel. Dost rozruchu vyvolalo Smithovo poslední sklouznutí 
do alkoholické dekadence, jeho výrok -"jsem dnes téměř alkoholik,tento rok 
ještě neuplynula noc,abych se neopil"- se stal legendárním. Stále Ještě 
pije,ale už to začal zklidňovat.

EGRATION’S



"Byl bych rád,kdyby mě lidé přestali brát 
jako rozmrzelou a hluboce zmučenou osob
nost, zjištuju,že je to velice tíživé,& 
přitom dřív mě takové zpodobňování nikdy 
netrápilo. Hrozné na tom je,že to poklá
dám za tak nedůležité a přece mně lidi 
posílají sdělení o sebevraždě. To je ně
co,co je mimo dosah mého chápání,a asi 
by mě docela dostalo,kdybych se s tím 
měl nějakým způsobem smiřovat.
Myslím,že spousta lidí kolem mě se v do
bě "Pornography" z mého stavu patrně tě
šila. Je to teá o tolik snažší a radost
nější než před pěti lety. Dneska vím,že 
bych se uměl otočit a všechny je poslat 
do prdele. Byl bych to uměl i tenkrát, 
ale míval jsem obavy,jak bychom byli po
kračovali."

Jestliže se stáváte hvězdou popu a 
chodíte s namalovanými rty a nosíte 
sestřih "tarantule",pak je pro veřej
nou prezentaci důležité být považován 
za hlubokomyslného,tajuplného a při
tažlivého. AÍ už Smith přizná nebo ne 
že si pěstuje vlastní osobnost se vše 
mi nočními můrami a vzkazy o sebevraž 
dách,toto image zde je a zdá se,že 
Robert Smith z Cure se s tím dnes vy
rovnává velice dobře.
Ne zúčastněný,ale ne bez návyku,se vz
růstajícím věkem stále vychlastanéjší

je prostě uchystán žít uvnitř zaběhlé a blahobyt zajištující struktury,stejně 
jako býval ochoten žít ve vinné láhvi. Co se budoucnosti týče,Smith,tak jak to 
u znuděných muzikantů bývá,uvažuje o možnostech filmové hudby. Zajímavější je 
další možnost,jejímž uskutečněním by se odtrhl od hudby a stal se zaměstnancem 
ústavu pro choromyslné. V této chvíli nepozoruje,že by nějaké nové kapely šla
paly Cure na paty a pokoušely se je nahradit,což shledává jak pozoruhodným,tak 
zklamávajícím.

"Má tvorba vždycky vycházela z nedostatku víry v cokoliv."

domnívá se,a mohli bychom to brát jako jeho krédo. Nějaké záliby však přece 
jen nachází - ve vaření,v díle Dentona Welshe a Dylana Thomase a ve svém neu
stále se rozšiřujícím katalogu slavných desek.
Vlastní hudbu prý neposlouchá,je na něj moc těžká.

"Pořád žiju v Dezintegraci. Některé písně Cure mám opravdu rád,ale s těmito věcmi je 
to jako s kalendářem. Člověku přijde líto,že už jsou pryč ..."

Perfektní překlad Emil H. ,úprava eS

i think it would be good to de a Cure Concert without me sinking.’’

POZVÁNKA
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NE výrobci sprejů 

ale TY ničíš ozónový obal 

naší planety ...

” BOJKOTUJTE SPREJE ! ’’

flfJTžEBŘÍCKY

■■■■SUPRAPHONU
HITPARÁDY

Redakce vyslovuje 
díky Ivě Markové 
za ušití etiopské 
vlajky. Dále si 
redaktor Mirek 6 
vyslovuje díky za 
vlastnoruční obar
vení 6 (slovy šes
ti) kusů dětských 
plen za svrchu 
uvedeným účelem.

I* Žmoulové země . .......................Hana Zagorová
2. Žmoulí ráj ............................... Iveta Bartošová
3. Žmoulí kapela válí............Jitka Molavcová
4. Pasu,pasu šmouli .............. .Dáda Patrasová
5. Darmóděj Žmoulá .........Janek Rukavica
6. All Shmoulas drink from my breast ..Samantha Fox
7. The Shmoulas Killer is dead .. Mot’drhead
8. Žmoulá na orosených kolejích.. Wabi Daněk
9. I Can’t found where the Shmoulas are .. U2

10. Žmoulí večírek.....................Sagvan Tofi
II. Žmoulové bláznivý..............Cézar
12. Žmoulá a radegast (remix 3) .. Citron
13. Die Industrials Schmoule ..Einsturzende Neibauten
14. Vjesolyje Žmoulí ja Ijubju ..Vjesolyje Rebjáta
15. Metal patří žmoulám .............. Torr
16. Ne,ne Žmoulové patří kotlíkům ..Brontosauři
17. Žmoulí znamení osudu.............. Tublatanka
18. Všichni do šmouli země .....Dalibor Janda
19. Recept na šmouli stehýnka ...Schyzunk
20. Nemám rád šmouli 1!! .................Prase
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Odpovědný redaktor : 
Timitaki Kismies


